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دولت در حالی درآمدهای مالیاتی را در بودجه ســال 
آینده بــه میزان ۵۰ درصد افزایش داده اســت که گویا 
اشتهای بالایی برای کسب درآمد در این بخش دارد چراکه 
علاوه بر دریافت مالیات عمومی، گوشه چشمی هم به کسب 
درآمد از طریق افزایش نرخ مالیات بر ارزش افزوده دارد، 
اقدامی که البته زمینه افزایش نرخ تورم را نیز در کشــور 

فراهم می کند.
حال که کمیســیون تلفیق مجلس در حال بررســی 
جزییات لایحه بودجه سال ۱۴۰3 است، به نظر می رسد 
باید به این مساله مهم توجه ویژه شود چراکه بودجه سال 
آینــده متکی به درآمدهــای مالیاتی بوده و دولت تلاش 
می کند تا به هر شکل ممکن، عمده درآمدهای بودجه را از 
طریق دریافت مالیات آن هم به اشکال مختلف تامین کند؛ 
تامین درآمدی که چنانچه از روی اصول و کار کارشناسی 
انجام نشود، تبعات منفی فراوانی چون افزایش نرخ تورم، 
تشدید رکود اقتصادی، فشار به مردم، فعالان بخش تولید 

و حوزه کسب وکار را به دنبال دارد.
طبق گزارش های موجود در بخش درآمدهای پایدار، 
میزان درآمدهای مالیاتی در بودجه سال آینده بالغ بر ۴۹.۸ 
درصد افزایش یافته است. در صورت تحقق این هدف، برای 
نخستین بار ۴۶.۱ درصد از کل منابع بودجه از محل مالیات 
تامین می شود. علاوه  بر این، با افزودن درآمدهای گمرکی 
به درآمدهای مالیاتی، سهم مالیات از منابع لایحه بودجه 
سال آینده به حدود ۵۲ درصد می رسد. این در حالی است 
که درآمدهای مالیاتی در بودجه ســال جاری ۷۴۸ همت 
بوده که در لایحه بودجه سال آینده با یک افزایش نسبی 
به ۱۱۲۲ همت رسیده است.همچنین در لایحه بودجه سال 
۱۴۰3 قرار است علاوه  بر دریافت مالیات از فعالان اقتصادی 
حوزه کســب وکار و شاغلان، یک درصد نیز بر مالیات بر 
ارزش افزوده اضافه شود، نرخ مالیات بر ارزش افزوده ای که 
در سال جاری ۹ درصد بوده و برای سال آینده این رقم، 
۱۰ درصد در نظر گرفته شــده است. افزایش مالیاتی که 
هرچند دولت مدعی است فشار چندانی بر مردم به دلیل 
شناسایی فراریان مالیاتی، مودیان جدید و اضافه شدن آنها 
به فهرست مالیات پردازان وارد نمی کند اما معلوم نیست که 
این اهداف چگونه محقق شود. اگرچه ممکن است افزایش 
یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده خیلی به چشم نیاید 
اما در مجموع می تواند رقــم قابل توجهی به درآمدزایی 
دولت اضافه کند زیرا هر تراکنشــی که در پی خرید یک 
کالای یک هزار تومانی تا خریدهای میلیاردی انجام شود، 
سهم یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده بدون کمترین 
زحمت نصیب دولت می شود.بنابر اعلام برخی نمایندگان 
مجلس، افزایش یک درصدی مالیات ارزش افزوده بالغ بر 
۷۰ هزار میلیارد تومان پول را طی یک سال از جیب مردم به 
کیسه دولت می ریزد. اجرای این اقدام بدون در نظر گرفتن 
اثرات تورمی آن خطرناک است؛ حال آنکه چنین افزایشی 
زمینه  رشد تورم ۱۵ درصدی در سال ۱۴۰3 را رقم می زند.

از سوی دیگر دولت اعلام کرده که می خواهد از درآمد 
حاصل از افزودن یک درصد به مالیات بر ارزش افزوده، برای 
تامین منابع متناسب سازی حقوق بازنشستگان استفاده 
کند؛ در حالی کــه در متن اولیه لایحه بودجه به چنین 
موضوعی توجه نشده بود.بدیهی است چنین رویکردی با 
سیاســتگذاری های مهار نرخ تورم و بهبود معیشت مردم 
منافات دارد و افزایش ۵۰ درصدی مالیات در کنار اضافه 
کردن یک درصد مالیات بر ارزش افزوده، بی تردید منجر به 
رشد فزاینده نرخ تورم شده و زندگی مردم را تحت الشعاع 
قرار می دهد. از طرفی نیز این مساله، تورم انتظاری را در 
جامعه تشــدید خواهد کرد، زیرا هر ساله با ورود به سال 
جدید و در پی افزایش حقوق و دستمزدها همچنین آگاهی 
مردم از رشد تورم سالانه، قیمت ها سیر افزایشی به خود 
می گیرند.توجه به این نکته ضروری است که چون مالیات 
بر ارزش افزوده از جنس مالیات بر مصرف است، بنابراین 
وقتی کالایی گران می شود اثرات آن ناخودآگاه به بخش 
خدمــات نیز اصابت می کند و قیمت ها در بخش خدمات 
روند افزایشی به خود خواهند گرفت. با این وجود ترسیم 
نقشه دولت برای کسب درآمدهای پایدار از محل دریافت 
مالیات از مردم آن هم به این شــکل و رقم در شــرایطی 
که بودجه سال آینده از درآمدهای حاصل از فروش نفت 
فاصله گرفته، راهکاری اســت که هرچند شدنی است اما 
آثار منفی آن بی تردید دامنگیر مردم و دولت خواهد شد. 
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۷۰ هزار میلیارد تومان وام و خرید اعتباری برای احیای واحدهای اقتصادی

۷۰ هزار میلیارد تومان وام و خرید اعتباری برای احیای واحدهای اقتصادی
مرتضی قدیمی  -    نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای اقتصادی از پیگیری تخصیص تامین مالی بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات و افزون بر 6۰ هزار میلیارد تومان منابع مالی از طریق فعال سازی ابزار 

خرید اعتباری در صنعت پتروشیمی برای احیای واحدهای اقتصادی راکد و نیمه فعال، از ابتدای دولت سیزدهم خبر داد.

در مرحله بعد سعی 
کردیم در نقاط مختلف 
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تشکیل دهیم که یکی 
از این جبهه ها، جبهه 

مالی بود و ما جبهه تامین 
مالی تشکیل دادیم و از 

صندوق های سرمایه 
گذاری خصوصی نیز بهره 

گرفتیم.

   افزایش 9 درصدی تردد بین استانی وسایل نقلیه در آذر ۱۴۰2
بر اساس آمارهای مرکز مدیریت راه های کشور، تردد بین استانی وسایل نقلیه در آذرماه ۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۹ درصد افزایش یافته است.

به گزارش از سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای، »منصور فخاران« رئیس مرکز مدیریت راه های کشور با ارائه گزارش تحلیلی وضعیت تردد جاده های کشور در آذرماه امسال بر اساس عملکرد سامانه های هوشمند، از تردد ۶۲ میلیون و ۴۹۱ هزار و ۱۸۷ وسیله نقلیه 
در تردد بین استانی خبر داد.به گفته وی، این آمار در مقایسه با آذرماه سال گذشته افزایش ۹ درصدی داشته است.فخاران افزود: متوسط تردد روزانه بین استانی وسایل نقلیه سبک نیز در آذرماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش ۱۲ درصدی را نشان 

می دهد که نشان دهنده افزایش سفرها در سال جاری است.رئیس مرکز مدیریت راه های کشور بیان داشت: متوسط تردد روزانه بین استانی وسایل نقلیه سبک در آذرماه امسال در مقایسه با آبان ۱۴۰۲، کاهش سه درصدی نشان می دهد.

ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید، ستاد اجرایی فرمان امام)ره(، ایدرو، ایمیدرو، بسیج و 
... و ایــن همکاری بین همه صورت می گیرد.نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی با اشاره به موفقیتهای ویژه نهضت احیا گفت: کل پولی که دولت برای احیای 
واحد ها اقتصادی اختصاص داده بود ده هزار میلیارد تومان بود و سرمایه ای که احیا شده 
حدود دویست هزار میلیارد تومان و این نشان می دهد این پول جای درستی استفاده 
شده است یا مثلا در صنایع مادر مثل صنعت پتروشیمی توانستیم زنجیره تامین مالی را 
راه بیاندازیم و این در صنعت فرش بسیار تاثیرگذار بود.وی با اشاره به تاکید ویژه رهبر 
معظــم انقلاب، رئیس محترم جمهور و معاون اول محترم رئیس جمهور بر حمایت از 
تولید داخلی و احیای واحدهای اقتصادی راکد و نیمه فعال وهمکاری دستگاههای دولتی 
و اجرایی کشــور و همچنین مسئولین قوه قضائیه گفت: این تلاش ها منجر به احیای 
حدود ۶۵۰۰ واحد کوچک، متوسط و بزرگ در بخش ها و حوزه های مختلفی اعم از 
صنعتی، معدنی، کشاورزی، گردشگری و ... شده که ۱۴۵ هزار شغل بصورت مستقیم 
و غیر مستقیم ایجاد کرده و حدود ۱۸۰ هزار میلیارد تومان سرمایه از این طریق احیا 
شــده است.مدنی افزود: پیگیری تخصیص تامین مالی بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات برای واحدهای اقتصادی مساله دار، تامین بیش از ۶۰ هزار میلیارد تومان منابع 
مالی از طریق فعال سازی ابزار خرید اعتباری در صنعت پتروشیمی، ایجاد و فعال سازی 
ابزارهــای تامین مالی از جمله : صندوق احیا، تامین مالی جمعی، تامین مالی زنجیره 
تامین و صندوق در صندوق ، تامین بیش از هزار میلیارد تومان منابع مالی مورد نیاز احیا 
واحدهای اقتصادی از طریق سکوهای تامین مالی جمعی، پیگیری و به سرانجام رساندن 
بیش از 3۰۰ پرونده پیچیده حقوقی و بانکی، شناسایی و آموزش ۷۰۰ نفر احیاگر، طراحی 
زیست بوم احیا و راه اندازی سامانه رصد و تحلیل واحدها که در آن آمار و جزئیات ارائه 
شده توسط دستگاههای اجرایی از واحدهای نیمه فعال، راکد و احیا شده سراسر کشور 

درج شده است؛ از دیگر اقدامات انجام شده در نهضت احیای واحدهای اقتصادی بود.

 ســومین کارگاه از سلســله کارگاه های »روایت یک تجربه« به 
همت مرکز آموزش مدیریت دولتی با موضوع »زیست بوم مردمی در 
نهضت احیای واحدهای اقتصادی« با حضور »سید امیرحسین مدنی« 
نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای اقتصادی با حضور جمعی 
از مسوولان کشور برگزار شد.در این مراسم، مدنی درباره تجربه شکل 
گیری نهضــت احیای واحدهای اقتصادی گفــت: پس از حضور در 
دولت و معاونت توســعه روستایی و مناطق محروم کشور، با توجه به 
مساله تعطیلی برخی واحدهای اقتصادی به ویژه پس از دوران سخت 
اقتصادی کرونا و از طرفی نیاز دولت برای رشد هشت درصدی اقتصاد، 
با دستور معاون اول رئیس جمهور مسوولیت احیای واحدهای اقتصادی 
تعطیل و نیمه فعال به بنده ســپرده شد.وی ادامه داد: در ادامه کار به 
فهم مشترک رسیدیم که کشور دچار معضل شده است و نیاز به یک 
راهبرد زیســت بوم دارد و بررسی کردیم که نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی چه ماموریت هایی را باید ارائه کند و با چه واحدهایی مواجه 
هستیم، چه واحد هایی قابل احیا هستند، به چه واحدی می گوییم 
نیمه تعطیل یا چه دستگاه هایی به واحدهای احیاگر کنونی در دولت 
مشاوره می دهند؟مدنی تصریح کرد: یکی از ماموریت هایی که تعریف 
کردیم طراحی یک زیست بوم اقتصادی- اجتماعی بود که این مساله را 
تبدیل به مساله جامعه کند، سپس مدتی آمارها و تجربه های جهانی 
را مطالعه و بررسی کردیم؛ به عنوان مثال در آمریکا واحدی ذیل رئیس 
جمهور وظیفه احیای واحدهای راکد را بر عهده دارد، اما آمارهایی که در 
کشورمان وجود داشت خیلی پراکنده بود و بیش از ۵۰ هزار واحد راکد 
و نیمه راکد داشتیم که تقریبا ۱۲ هزار واحد را تاکنون پایش کردیم.

نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای اقتصادی گفت: در ابتدا 
هیچ کتاب، منبع یا دوره آموزشــی برای احیا در کشور نداشتیم و به 
این نتیجه رسیدیم که نمی توانیم یک واحد تولیدی را برای احیا رها 
کنیم و باید راه و روش مدیریت و احیا کردن را آموزش دهیم که البته 
همه واحدهایی که تعطیل می شوند به طور عمده با توجه به مشکلات 
مدیریتی و عوامل شکل گیری قابلیت احیا ندارند و نزدیک به 3۰ درصد 
این واحدها قابل احیا هستند.مدنی افزود: در اقتصاد ما سرمایه گذار 
وجود ندارد و افراد را به بانک می فرستیم تا وام بگیرند و با همان روند 

قبلی مدیریت کنند و نتیجه همان قبلی می شود.
وی با بیان اینکه نگاه نهضت برای ما مهم بود و اینکه مردم را هم 
دخیل کنیم و نگاه رشد داشته باشیم و از سرمایه مردم هم استفاده 
کنیم، گفت: در مرحله بعد سعی کردیم در نقاط مختلف دولت جبهه 
هایی تشکیل دهیم که یکی از این جبهه ها، جبهه مالی بود و ما جبهه 
تامین مالی تشکیل دادیم و از صندوق های سرمایه گذاری خصوصی نیز 
بهره گرفتیم.مدنی ادامه داد: ما میز نهضت احیای واحدهای اقتصادی در 
بورس و بانک تشکیل دادیم و تصمیم گرفتیم یک پروتکل باشیم برای 
ادامه این روند و بجای اینکه یک بیمارستان باشیم که درمان میکند، 
سازمانی باشیم که به ده ها بیمارستان برای درمان کردن یک پروتکل 
می دهد؛ از طرف دیگر در تکنولوژی خصوصا در معادن ضعف داشتیم 

از این جهت شرکت های دانش بنیان را به جریان کار وارد کردیم.
وی افــزود: فراخوان دادیم برای جذب احیاگر و چند هزار احیاگر 
جذب کردیم و ۷۰۰ نفر آنها را آموزش دادیم ونقششان را در بانک ها 
و ادارات پررنگ کردیم البته ابر احیاگران هم کارشان را دنبال میکنند؛ 

تصویب 9 هزار 
میلیارد تومان 

طرح پدافند 
غیرعامل در قطب 

تولید گاز ایران

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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صفحه۵

تنوع در سبد سوخت راهکاری برای کاهش مصرف بنزین
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه سبد سوخت 
کشور باید متنوع باشد، گفت: سیاست های دولت سیزدهم با توجه به معیشت 
مردم در جهت حل ناترازی انرژی در کشور است، البته برای حل ناترازی بنزین 

می توانیم شرایط استفاده از خودروهای هیبریدی فراهم کنیم.
عبدالعلی رحیمی مظفری با اشاره به موضوع ناترازی انرژی به خصوص 
بنزین با اســتفاده از سوخت های جایگزین گفت: بحث تنوع سبد سوخت و 
بهینه سازی مصرف از اولویت های کشور است که در بودجه سالیانه و برنامه 

هفتم توسعه احکامی برای آن دیده شده است.
وی اظهار کرد: یکی از نادرترین مصوبات شورای عالی انرژی کشور با ریاست 
رئیس جمهور در حوزه سوخت و بحث جایگزینی خودروهای هیبریدی است 

که با امضای رئیس جمهور ابلاغ شد و جای امیدواری دارد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: دولت ها باید به این نتیجه برسند که 
انرژی از اولویت های اصلی کشور است و می تواند در سبد سوخت، اقتصاد و 
معیشت مردم در همه ابعاد اثرگذار باشد که خوشبختانه سیاست های دولت 
سیزدهم در همین راستا بوده است.رحیمی مظفری تاکید کرد: بحث استفاده 

از جایگاه های ال پی جی و سی ان جی برای جایگزینی بنزین خوب است، اما 
به شرط آنکه زیرساخت های آن را فراهم کنیم. باید در کنار ایجاد و تقویت 
جایگاه های ســی آن جی و ال پی جی به ســمت اســتفاده از خودروهای 
هیبریدی برویم تا در کنار ذخیره ســازی انرژی های تجدیدناپذیر از آلودگی 

هوا هم جلوگیری کنیم.
وی تصریح کرد: اصلاحات در صنعت خودرو و همچنین اسقاط خودروهای 
فرسوده نیز بسیار اهمیت جدی در کنترل ناترازی بنزین دارند و باید متولی 

امر به سمت اصلاح در این زمینه برود.
این نماینده مجلس بیان کرد: هرچه تنوع سبد سوخت داشته باشیم، خوب 
است به شرط اینکه شرایط آن فراهم باشد. خودروها را دوگانه سوز و شرایط 
را برای استفاده از خودروهای هیبریدی فراهم کنیم. خوشبختانه شبکه برق 
در سراسر کشور وجود دارد و استفاده از این گونه خودروها نیاز به زیرساخت 
خاصی ندارد.رحیمی مظفری خاطرنشان کرد: واقعیت این است که استفاده 
از بنزین نه تنها اطمینان بخش نیست، بلکه باعث آلودگی هوا نیز می شود و 

قطعاً باید سیاست های فوق را جایگزین استفاده از بنزین کنیم.



اقتصاد کلان 
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اقساط وام نهضت ملی مسکن کاهش یافت
مریملطفی|بهافرادیکهملکخودرادربافتفرسودهنوسازیمیکنندتسهیلاتنهضتملیمسکنبانرخسود5درصدپرداختمیشود.

سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه از ابتدای سال آبی جاری تا ۹ دی ماه، ورودی سدهای کشور مشابه سال گذشته بوده است، بر ضرورت تداوم مدیریت صحیح مصرف آب تأکید کرد.
 فیروز قاسم زاده با بیان اینکه پیش بینی های پربارشی در فصل پاییز محقق نشد و کشور برای چهارمین سال متوالی، شرایط خشکسالی را تجربه می کند، اظهار کرد: با توجه به عدم 
دریافت بارش های کافی تاکنون، بخش آب کشور با تنظیم برنامه مدیریت منابع و مصارف حوضه های آبریز و اجرای طرح های مناسب، در صدد تأمین آب مطمئن برای بخش های مختلف 
مصرف به ویژه بخش شرب است.وی درباره خروجی سدهای کشور گفت: خروجی سدهای کشور از ۵.۴۵ میلیارد مترمکعب در سال آبی گذشته به حجم ۶.۵۲ میلیارد مترمکعب رسیده 

است که نشانگر رشد ۲۰ درصدی میزان تأمین مصارف از محل سدها نسبت به سال گذشته است.
قاسم زاده موجودی مخازن سدهای کشور را در تاریخ ۹ دی ماه ۱۴۰۲ با ۴۰ درصد پرشدگی، معادل ۲۰.۰۷ میلیارد مترمکعب عنوان کرد و گفت: این میزان در سال گذشته ۱۸.۵۴ 

میلیارد مترمکعب بوده که نشانگر ۸ درصد رشد نسبت به سال گذشته است. البته حجم سدها در مقایسه با متوسط ۵ سال گذشته دارای کاهش ۱۰ درصدی است.

ایرانچهارمینسال
متوالیخشکسالیرا

تجربهمیکند

آغازسالجدیدمیلادیبرایبریکسبا
پیوستناعضایجدید

 اعضای بریکس با پذیرش رسمی پنج کشورِ 
در حال توسعه )عربستان سعودی، امارات متحده 
عربــی، ایران، مصر و اتیوپــی( در جمع خود، به 
استقبال سال ۲۰۲۴ میلادی رفتند. این کشورها 
که دعوتنامه اولیه پیوستن به این بلوک اقتصادی را 
در نشست سالیانه بریکس در سال ۲۰۲۳ میلادی 
دریافت کردند، قرار است به صورت رسمی به آن 
بپیوندند.کشورها از این اقدام بریکس برای افزایش 
اعضای خود استقبال کردند و فقط آرژانتین بود که 

دعوت این بلوک اقتصادی را رد کرد.
در ســال گذشــته میلادی، ائتلاف اقتصادی 
بریکس شــکوفا شد و به ســرعت مجموعه ای از 
ابتــکارات را دنبــال کرد کــه از »دلارزدایی« تا 
پذیرش اعضای جدید را شامل می شود.پیوستن 
عربستان سعودی، امارات متحده عربی، ایران، مصر 
و اتیوپی به بریکس در حالی رسمیت می یابد که 
از پیوســتن آفریقای جنوبی به این ائتلاف بیش 
از یک دهه می گذرد.قرار اســت افزایش اعضای 
بریکس، پیامدهای ژئوپلیتیک مهمی داشته باشد، 
زیرا احتمــالاً برای اهداف چندقطبی این ائتلاف 

بسیار مهم است.
آرژانتیــن دعوت بریکس برای پیوســتن به 
این بلوک را رد کرد، زیــرا امید »خاویر میلی«، 
رئیس جمهور جدید این کشــور به دلاری کردن 
این کشــور آمریکای لاتین، نشان دهنده تفاوت 
اولویت های وی در مقایســه با بلوکی است که از 
پیوستن به آن خودداری می کند.براساس گزارش 
بلومبرگ، اکنون نزدیک به ۳۰ کشــور به دنبال 
ورود به این بلوک هستند. این ائتلاف انتظار دارد 
۶ کشــور دیگر در نشست سالیانه آتی در روسیه 

به آن بپیوندند.

5۶5هزارو۸۳۷میلیــاردریالوام
روستاییپرداختشد

 معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی گفت که از 
ابتدای اجرای طرح تسهیلات نوسازی و بازسازی 
مسکن روستایی و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر، در 
مجموع ۲ میلیون و ۲۰۵ هزار فقره تسهیلات به 
مبلغ ۵۶۵ هزار و ۸۳۷ میلیارد ریال پرداخت شده 
است. بخشنامه افزایش سقف تسهیلات مسکن 
روستایی و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر ابتدای دی 
ماه توسط بانک مرکزی به بانک های عامل ابلاغ 
شد. مطابق آن، سقف تسهیلات مسکن روستایی 
و شهرهای زیر ۲۵ هزار از ۲۰۰ میلیون تومان به 
۳۵۰ میلیون تومان رســید و از روز گذشته این 
طرح در ۹ بانک عامل اجرایی شد.در همین زمینه 
»سارا جلالی« معاون اعتبارات بانک مرکزی درباره 
جزئیات این طرح گفت: تصویب نامه هیات وزیران 
درباره تسهیلات مسکن روستایی در آبان ماه به به 
بانک مرکزی ابلاغ و سپس به شورای پول و اعتبار 
با این مضمون که سقف فردی تسهیلات نوسازی 
و بازسانی مسکن در شهرها و روستاهای زیر ۲۵ 
هزار نفر جمعیت برای ۳۵۰ هزار واحد مسکونی به 
مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یابد، ارسال شد.

وی ادامه داد: پس از تصویب در شــورای پول 
و اعتبار، توزیع بانکی و اســتانی و دستورالعمل 
اجرایی که بنیاد مســکن به عنــوان متولی آن 
بیان شده بود به بانک ها ابلاغ شد. بر این اساس، 
تسهیلات نوسازی مسکن روستایی هشتم آبان ماه 
در هیــات وزیران تصویب شــد، اواخر آذرماه به 
 تصویب شورای پول و اعتبار رسید و سوم دی ماه 

توزیع بانکی آن آغاز شد.
معاون اعتبارات بانک مرکزی بیان داشت: هم 
اکنون ضمانتنامه هایی که صندوق ملی مســکن 
و سازمان برنامه و بودجه بابت مابه التفاوت سود 
به بانک مرکزی داده بودند، به شبکه بانکی ابلاغ 

شده است.

دولتبازهمبرایوارداتخودروشرط
گذاشت

معاون سازمان برنامه و بودجه ضمن اعلام اینکه 
برنامه ریزی شده تا پایان سال بودجه به تصویب 
مجلس برسد و به بودجه یک دوازدهم نخواهیم 
رســید، از مجوز برداشت ۱۳۰ هزار میلیاردی از 
صندوق توسعه ملی و همچنین تخصیص ارز به 
ورادات خودرو در ســال آینده بنا بر شرایط ارزی 
کشور خبر داد. حمید امانی همدانی در نشستی 
خبری گفت: صف دریافت ارز طوری است که با 
توجه به اولویت های کشور ارز کمتری به خودرو 
رسیده و سال بعد هم سیاست مثل امسال است و 
پیش بینی می شود ارز به واردات خودرو تخصیص 
داده شــود، اما تخصیص ارز به واردات خودرو بر 
اساس شرایط ارزی کشور خواهد بود.وی همچنین 
از مجوز برداشت ۱۳۰ هزار میلیاردی از صندوق 
توسعه ملی خبر داد و گفت:  با اجازه ای که در آذرماه 
صادر شده، سهم صندوق توسعه ملی از صادرات 
نفت در ســال ۱۴۰۲ از ۴۰ درصد به ۲۰ درصد 
کاهش یافت و این تغییر سهم صندوق توسعه ملی، 
حدود ۱۳۰ هزار میلیارد تومان منابع برای بودجه 
۱۴۰۲ دولت ایجاد خواهد کرد.امانی با بیان اینکه 
کنترل تورم و کاهش انتظارات تورمی از محورهای 
اصلی لایحه بودجه ۱۴۰۳ اســت و منابع بودجه 
سال آینده واقع گرایانه دیده شده است، اظهار کرد: 
امسال لایحه بودجه با توجه به اصلاحیه ماده ۱۸۲ 
آیین نامه اجرایی مجلس شورای اسلامی تغییر کرد 

و بیشتر ابهامات در این مورد بود. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

منابعموردنیاز
مابهالتفاوتسود

تسهیلاتنیزبهصورت
الگویقبلیکهیکسوم
ازسویبانکمرکزی،

یکسومتوسطصندوق
توسعهملیویکسوم

نیزازمحلمنابع
صندوقملیمسکن

است،تأمینخواهدشد.

مدیرعامل شرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران از رونمایی مدل جدید برای 
اعتبارسنجی اشخاص حقیقی تا یک ماه آینده خبر داد و گفت: شاخص ها در مدل 
جدید فقط تســهیلات بانکی نیســت، بلکه تعهدات ارزی، چک، ضمانت نامه، سند 
قضایی، بیمه، صدک درآمدی را شــامل می شود و ۱۰۰ درصد مردم جامعه امتیاز 

اعتباری می گیرند.
 رضا قاســم پور در نخستین نشست خبری شــرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری 
ایران با بیان اینکه در اعتبارســنجی به دنبال این هستیم که براساس رفتار گذشته 
افراد حقیقی یا حقوقی رفتار آینده افراد را پیش بینی کنیم، گفت: بر این اســاس، 
احتمال ریسک یا وقوع حادثه نامطلوب را با استفاده از هوش مصنوعی و یادگیری 

ماشین پیش بینی می کنیم. این حادثه نامطلوب در صنایع مختلف متفاوت است.
وی با بیان اینکه تا یک ماه آینده مدل سازی جدید برای اعتبارسنجی اشخاص 
حقیقی رونمایی می شــود، گفت: درحال حاضر ۳۰ درصد مردم و اشخاص حقیقی 
دارای امتیاز اعتباری هستند و تنها ۱۰ درصد اشخاص حقوقی امتیاز اعتباری دارند 
که کسب وکارها را دچار نقص می کند. دقت مدل اعتبارسنجی نیز ۷۶ درصد است؛ از 
این رو با ایجاد یک تیم  مدل سازی در شرکت از مهندسان هوش مصنوعی به ۲۴۸ 

شاخص رسیدیم که می تواند در پیش بینی ریسک و اعتبارسنجی افراد موثر باشد. 
مدیرعامل شرکت مشاوره رتبه بندی اعتباری ایران ادامه داد: این اقدامات شرکت 
باید با تایید یک شورای سنجش و بانک مرکزی باشد. شاخص های ما در مدل جدید 
تنها تسهیلات بانکی نیست، بلکه تعهدات ارزی، چک، ضمانت نامه، سند قضایی، بیمه، 
صدک درآمدی و حوزه های مختلف در این شــاخص ها را احصا کرده و مدل سازی 

کردیم که تا یک ماه آینده رونمایی می شود و ۱۰۰ درصد مردم جامعه امتیاز اعتباری 
می گیرند و از آنجاکه از شاخص های جایگزین استفاده می شود، دقت از ۷۶ درصد 
 به ۸۹ درصد افزایش می یابد و باتوجه به اینکه در دنیا این عدد ۹۴ درصد است و

 به دقت قابل قبولی می رسیم.
قاسم پور در پاسخ به ســوال ایسنا درباره نحوه اعتبارسنجی افرادی که تاکنون 
فعالیت بانکی نداشــته اند، توضیح داد: در مدل سازی اعتباری جدید، ۲۴۸ شاخص 
جدید برای مدل ســازی بررسی می شــود؛ از جمله اطلاعات راهنمایی و رانندگی، 
مالیاتــی، قوه قضاییه، صدک درآمدی و بحث های متعدد. اگر فرد هیچ یک از این 
اطلاعات را نداشــته و تاکنون از تســهیلاتی استفاده نکرده، برای مثال تازه به سن 
قانونی رسیده باشد، صدک درآمدی خانوادگی و مدرک تحصیلی فرد در نظر گرفته 

می شود برای اینکه سطح حداقلی برایش تعیین شود. 
 A وی ادامــه داد: البتــه بــرای این افــراد نمی تــوان در ابتدا رتبــه اعتباری
و B تعییــن کــرد، بلکــه به  آن هــا از C۱ تا C۳ ســطحی تعریف می شــود برای 
 اینکــه بتواننــد از حداقل خدمات بانکی اســتفاده کنند و بعد از اولین اســتفاده 

بتوانند وارد مدل اصلی شوند.

شتاب کاهش نرخ بیکاری روستاییان بیشتر از شهرنشینان است.
در سه ماهه دوم سال ۱۴۰۲، سهم بیکاران روستایی از کل بیکاران کشور ۱۵.۱ 
درصد بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، تعداد بیکاران روستایی ۳ درصد 

با کاهش مواجه شده اند.
روند شــاخص بهبود بازار کار در تابستان سال ۱۴۰۲ مثل فصل بهار همین سال 
ادامه یافت و گزارش مرکز آمار از اشتغال و بیکاری این فصل نشان می دهد که نرخ 
بیکاری در تابستان سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته، با ۱ درصد کاهش 
به ۷.۹ درصد رسید. نرخ اشتغال نیز در این بازه زمانی با ۰.۱ درصد افزایش به ۳۸.۳ 
درصد رسید و نرخ مشارکت اقتصادی نیز روند افزایشی خود را در تابستان ادامه داد 

و به ۴۱.۶ درصد رسید.
روایت مرکز آمار از اشتغال و بیکاری تابستان سال ۱۴۰۲ حکایت از آن دارد که 
نرخ بیکاری روستاییان از روند کاهشی برخوردار بوده است. به طوری که در این فصل 
نسبت به سه ماهه دوم سال ۱۴۰۱، نرخ بیکاری روستایی ۱.۸ درصد کاهش یافته و 

از ۶.۸ درصد به ۵ درصد رسیده است.
اشتغالزایی روستایی نیز رو به رشد بوده است. داده ها نشان می دهند که نرخ اشتغال 
روستایی در تابستان سال ۱۴۰۲ نسبت به تابستان سال ۱۴۰۱، ۱.۳ درصد با افزایش 

مواجه شده و به ۴۱.۱ درصد رسیده است.
تعداد شاغلان روستایی در تابستان سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۵ میلیون و ۹۸۸هزار نفر 
بوده است. این در حالی است که تعداد روستاییان بیکار در این بازه زمانی با بیش از 

۱۰۴ هزار نفر کاهش به ۳۱۷ هزار نفر رسیده است.
سهم تعداد شاغلان روستایی از کل تعداد شاغلان کشور در تابستان امسال ۲۴.۲ 
درصد بوده است. این سهم اگر چه نسبت به تابستان سال گذشته ۰.۲ درصد کاهش 
نشــان می دهد اما به دلیل افزایش نرخ مشــارکت اقتصادی روستاییان در تابستان 
سال جاری نسبت به تابستان سال گذشته، این گزاره طبیعی بوده و سیگنال مثبتی 

به بازار کار روستاییان دارد.

نرخ مشارکت اقتصادی روستاییان در تابستان امسال نسبت به تابستان سال گذشته 
به ۴۳.۶ درصد رســید که از افزایش ۰.۵ درصدی نرخ مشــارکت در بین کارجویان 
روســتایی حکایت دارد. نرخ مشارکت اقتصادی بدین معنی است که جمعیت فعال 
یعنی شــاغل یا در جست و جوی کار بیشتر شده است و این نشان می دهد امیدواری 

به یافتن کار به دلیل بهبود کسب و کار افزایش یافته است.
آنچه روند بهبود شاخص بازار کار روستایی را برجسته می کند، کاهش سهم بیکاران 
روستایی در فصل تابستان امسال نسبت به تابستان سال گذشته است. به عبارتی اگرچه 
نرخ بیکاری روستایی در تابستان امسال با کاهش ۱.۸ درصدی مواجه شده اما سهم 
تعداد بیکاران روستایی از مجموع تعداد کل بیکاران کشور ۳ درصد کاهش یافته است.

به معنای دیگر در تابستان سال جاری سهم بیکاران روستایی از مجموع کل بیکاران 
کشــور ۱۵.۱ درصد بوده که این میزان در تابســتان سال گذشته ۱۸.۱ درصد بود. 
بنابراین سهم بیکاران در سه ماهه دوم امسال ۳ درصد نسبت به سه ماهه دوم سال 

گذشته افت داشته است.
در ســه ماهه دوم ســال ۱۴۰۲، تعداد بیکاران کل کشور که شامل جمعیت ۱۵ 
ساله و بیشتر می شود، ۲ میلیون و ۱۱۵ هزار نفر بود که ۳۱۷ هزار نفر از آنها بیکاران 

روستایی هستند.
تعداد بیکاران کل کشور در تابستان امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۲۱۷ 

هزار نفر کاهش داشته که در روستاییان این تعداد حدود ۱۰۵ هزار نفر بوده است.
گزارش مرکز آمار از اشتغال و بیکاری تابستان سال ۱۴۰۲ نشان می دهد که نرخ 

بیکاری در گروه سنی ۱۵ تا ۲۴ ساله روستایی نیز کاهشی بوده است.
در تابستان سال جاری نرخ بیکاری این گروه سنی با کاهش ۳.۵ درصدی نسبت 

به تابستان سال گذشته به ۱۴.۸ درصد رسید.
نکته قابل تأمل اینکه در تابستان امسال سهم تعداد بیکاران روستایی از مجموع 
تعداد بیکاران کشــوری در این گروه ســنی، ۱۹.۶ درصد بوده است که این رقم در 
مقایسه با تابستان سال گذشته ۲.۶ درصد کاهش نشان می دهد. در سه ماهه دوم سال 
گذشته سهم بیکاران روستایی از کل بیکاران این گروه سنی ۲۲.۲ درصد بوده است.

تابستان امسال، تعداد بیکاران گروه سنی ۱۵ تا ۲۴ ساله، ۵۳۶ هزار نفر بود که از 
این تعداد ۱۰۵ هزار نفر روستایی بودند.

در تابستان امسال نسبت به تابستان سال گذشته، نرخ بیکاری گروه سنی ۱۵ تا 
۲۴ ساله ۲.۹ درصد کاهش یافت و در کانال ۲۰.۱ درصد قرار گرفت.

نرخ بیکاری در گروه سنی ۱۸ تا ۳۵ ساله نیز در تابستان امسال کاهشی بود و این 
روند در بیکاران روســتایی چشمگیر بود. در این فصل نسبت به فصل تابستان سال 
گذشته نرخ بیکاری این گروه سنی با ۱.۲ درصد کاهش به ۱۵ درصد رسید. این نرخ 
در گروه سنی روستایی ۲.۲ درصد کاهش داشت و نرخ آن را به ۱۰.۸ درصد رساند.

در تابستان امسال، کاهش نرخ بیکاری گروه سنی ۱۸ تا ۳۵ ساله روستایی نسبت 
به شهرنشینان شتاب بیشتری داشت. بدین گونه که نرخ بیکاری شهری در این گروه 

سنی ۱ درصد کاهش یافت و نرخ آن را به ۱۶.۲ درصد رساند.
در این میان سهم تعداد بیکاران این گروه سنی در بین روستاییان از مجموع کل 
بیکاران این گروه سنی در تابستان امسال۱۵.۵ درصد بوده که نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۲.۹ درصد کاهش نشان می دهد.

معیارهایاعتبارسنجیافرادبرایپرداختتسهیلاتبانکیاعلامشد

سقوطآزادنرخبیکاریدرروستاها

رشد بی وقفه قیمت مسکن و اجاره بها در سال های اخیر، تأمین مسکن را برای بسیاری از خانوارهای دهک متوسط و با درآمد متوسط به یک معضل 
اساســی و برای افراد کم برخوردار غیرممکن و دســت نیافتنی کرده است. باتوجه به اهمیت تأمین مسکن و هزینه آن در سبد خانوار، حمایت از اقشار با 
درآمد متوسط و پایین توسط دولت موردتوجه قرار گرفته است. ساخت مسکن حمایتی در قالب نهضت ملی مسکن، پس از سال ها توقف ساخت این نوع 
مسکن، بخشی از برنامه حمایتی دولت برای تأمین مسکن دهک های میانی و پایین جامعه است. در نهضت ملی مسکن، زمین را دولت به صورت رایگان 
تأمین می کند و برای ساخت مسکن نیز تسهیلات بانکی در نظر گرفته شده است. باتوجه به اینکه درآمد ماهانه و سالانه بیشتر متقاضیان نهضت ملی 
مسکن کفاف بازپرداخت تسهیلات بانکی این طرح را نمی دهد، این مطلب دولت را بر آن داشته تا سود تسهیلات را برای بخشی از متقاضیان کاهش دهد.

تســهیلات نهضت ملی مســکن در کل کشور به صورت مساوی و برابر، ۵۵۰ میلیون تومان است، سود این تسهیلات مانند نرخ سود بانکی و۲۰درصد 
اســت اما برای دهک های هدف، دولت نرخ ســود را به ۱۸ درصد کاهش داد. اگر نرخ ســود تســهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی را ۲۳ درصد و بازپرداخت 
آن را در بازه زمانی ۲۰ ســاله در نظربگیریم اقســاط ماهانه آن نزدیک به ۱۱ میلیون تومان می شــود، هرچند کارشناســان حوزه پولی_بانکی به این 
نکته اشــاره می کنند که باتوجه به اینکه وام نهضت ملی نیاز به ســپرده گذاری ندارد و زمان بازپرداخت آن ۲۰ ســاله اســت بنابراین وام ارزانی حساب 
می شــود اما بســیاری از متقاضیان مسکن توان مالی بازپرداخت اقســاط ماهانه این وام را ندارند. در روزهای اخیر مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی 
از بررسی کاهش نرخ سود تسهیلات نهضت ملی مسکن خبر داده بود. درخصوص تصمیمات جدید تعیین نرخ سود وام نهضت ملی مسکن، محمدرضا 
مهدیاراســماعیلی، مدیرعامل صندوق ملی مســکن،  از کاهش نرخ ســود تسهیلات نهضت ملی مســکن برای برخی خانوارها به ۵ درصد خبر داد. وی 
اظهار کرد: جمع بندی در رابطه با نرخ ســود تســهیلات طرح مذکور به عهده شورای پول و اعتبار است. قرار بر این شده است که اقساط وام نهضت ملی 
 مسکن پلکانی شود؛  در این صورت وام گیرنده در ماه ها و سال های ابتدای دوره بازپرداخت تحت فشار اقساط بالا قرار نمی گیرد. وی افزود: براین اساس

 در دو سال ابتدایی بازپرداخت، اقساط حداکثر ماهانه ۵ میلیون تومان است تا در توان متقاضیان نهضت ملی مسکن باشد.   پس از دو سال نیز، اقساط 
به صورت پلکانی افزایش خواهد یافت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/10/12
شماره : 1558

اسماعیلی با بیان اینکه فعلاً سود تسهیلات نهضت ملی مسکن ۱۸ درصد 
اســت، گفت: در رابطه با کاهش نرخ ســود این تسهیلات، هنوز مصوبه ای 
از ســوی شورای پول و اعتبار نداشته ایم. منابع مورد نیاز مابه التفاوت سود 
تســهیلات نیز به صورت الگوی قبلی که یک ســوم از سوی بانک مرکزی، 
یک ســوم توسط صندوق توسعه ملی و یک سوم نیز از محل منابع صندوق 
ملی مسکن اســت، تأمین خواهد شد.وی بیان کرد: قرار نیست نرخ سود 
۱۸ درصد کاهش یابد، بحث این است که یک گروهی که در زمان حاضر 
سود تسهیلات آنها ۱۸ درصد است مشمول تسهیلات مسکن روستایی با 

نرخ ۵ درصد شوند.
به گفته اســماعیلی، برای دو گروه از خانوار، کاهش نرخ ســود بانکی 
تسهیلات نهضت ملی مسکن به ۵ درصد در نظر گرفته شده است و پیشنهاد 

آن به شواری پول و اعتبار ارسال شده است.
وی گفت: گروه اول متقاضیان در شــهرهای کوچک و بسیار کوچک و 
شــهرک هایی هستند که در مجاورت روســتاها قرار دارند. این مناطق در 
نزدیکی بافت روســتایی قرار دارند و در واقع بین مرز شــهری و روستایی 
هســتند. هدف از کاهش سود تسهیلات نهضت ملی مسکن به این افراد، 
گســترش دامنه پرداخت تسهیلات مسکن روســتایی است که نرخ سود 
آن ۵ درصد اســت. ما در نظر داریم اســتفاده کنندگان از وام ارزان مسکن 

روستایی را افزایش دهیم.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن گفت: گروه دومی که برای کاهش نرخ 
ســود تسهیلات نهضت ملی مســکن در نظر گرفته ایم ساکنان بافت های 
فرسوده هستند که خانه خود را نوسازی می کنند. برای مثل ملکی یک یا 
دو طبقه در بافت فرسوده نوسازی و به ملک ۶ تا ۱۰ طبقه تبدیل می شود، 
ما به دو طبقه از این واحدهای نوسازی شده که در واقع سهم اولیه مالک 

بوده وام با نرخ سود ۵ درصد پرداخت می کنیم.

هدف؛ترغیببهنوسازیبافتهایفرسوده
اســماعیلی هدف از این اقدام را ترغیب ســاکنان بافت های فرسوده به 
نوســازی عنوان کرد و گفت: ساکنان بافت های فرسوده چون اجاره نشین 
نیســتند ریسک نوســازی و هزینه آن را نمی پذیرند و به زندگی در واحد 
فرسوده ادامه می دهند اما کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی مشوق خوبی 
برای این افراد اســت. به این ترتیب برنامه دولت برای نوسازی نیز سرعت 
می گیرد. مدیرعامل صندوق ملی مسکن، با اشاره به متقاضیان نهضت ملی 
مســکن در دهک های ۱ تا ۴ نیز گفت: دولت برای این دهک ها نیز برنامه 
حمایتی در نظر گرفته است به این ترتیب که سازندگان یا سرمایه گذارانی 
که وارد ساخت و ساز و تولید مسکن می شوند را ترغیب می کنیم تا ملک 
ساخته شده را با برنامه اجاره به شرط تملیک به متقاضیان دهک های ۱ تا 
۴ که درخواست آنها در برنامه نهضت ملی مسکن ثبت شده، واگذار کنند.

وی با اشاره به فرایند این برنامه گفت: مثلًا متقاضی که آورده اولیه کافی 
را برای نهضت ملی مســکن ندارد، این آورده را به عنوان بخشی از هزینه 
اجاره به شرط تملیک به مالک می پردازد، مثلًا اگر واحد یک میلیارد تومان 
قیمت دارد، اگر متقاضــی ۱۰۰ میلیون تومان آن را پرداخت کند، مالک 
۱۰ درصد این واحد می شــود و اجــاره پرداختی او برای ۹۰ درصد هزینه 
باقیمانده ملک اســت که به این ترتیب هم اجاره ماهانه او کاهش یافته و 
هم بجای پرداخت اقساط بانکی اجاره ملکی را می پردازد که به مرور زمان 

با پرداخت هزینه، می تواند صاحب آن شود.
وی افزود: ما از سازندگان و سرمایه گذارانی که وارد این طرح می شوند 
حمایت می کنیم و این افراد در قالب صندوق املاک و مستغلات می توانند 
ســرمایه خود را حفظ و اجاره مسکن خود را به قیمت روز دریافت کنند. 
مدیرعامل صندوق ملی مسکن افزود: برای اقشار کم برخوردار نیز نهادهایی 
مانند بهزیســتی، بنیاد مستضعفان، کمیته امداد و... حمایت های یارانه ای، 

تسهیلات کم بهره و پرداخت اجاره بهای آنان را برعهده می گیرند.
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 صادراتی که ۹۸ درصد کاهش یافت

ابوالفضل حمیدی   |     فرش دستباف به دلیل پایین بودن هزینه اشتغال زایی و ارزآوری بی قید و شرط با سایر صنایع ایرانی متفاوت 
است اما افت شدید در صادرات این کالا می تواند پایانی تلخ بر یک صنعت چند صدساله باشد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اعلام اینکه فعالسازی بسته اینترنت هدیه رایگان دولت برای همه مردم در بستر پنجره ملی خدمات دولت هوشمند آغاز شده است، اعلام کرد: هدیه 
دولت ۱۰ گیگ اینترنت داخلی )معادل پنج گیگ اینترنت بین الملل( برای هر فرد است.

عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از فعال ســازی یک بســته اینترنت هدیه از سوی دولت برای مردم خبر داده بود که در راستای تحقق این وعده، کاربران می توانند با 
مراجعه به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند این بسته را فعال کنند.

زارع پور، درباره جزئیات این بسته اینترنتی گفت: فعال سازی اینترنت رایگان هدیه دولت برای مردم در قالب ۱۰ گیگا بایت اینترنت داخلی )معادل پنج گیگا بایت اینترنت بین الملل( 
بر روی یکی از سیم کارت های هر فرد به انتخاب خود او انجام می شود.

وی افزود: کاربران می توانند با مراجعه به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند به آدرس my.gov.ir از این هدیه بهره مند شوند.

 ۱۰ گیگ اینترنت رایگان 
برای هر نفر

اطلاعیه سازمان خصوصی سازی برای    
شفاف سازی عرضه سهام استقلال و پرسپولیس

در پی انتشار اخباری در خصوص عرضه سهام 
دو شــرکت »فرهنگی ورزشی استقلال ایران« و 
»فرهنگی ورزشی پرسپولیس« مبنی بر لغو عرضه 
به دلیل عدم وجود متقاضی؛ ســازمان خصوصی 
ســازی جهت تنویر افکار عمومی و روشن شدن 
ابعاد موضوع؛ توضیحات زیــر را به اطلاع عموم 

مردم، رسانه ها و علاقمندان می رساند.
به گزارش از ســازمان خصوصی ســازی،  این 
ســازمان با هماهنگــی وزارت ورزش و جوانان 
جدیدترین اقدامات خود در خصوص واگذاری سهام 
این دو باشگاه و بر اساس مصوبه واگذاری نسبت به 
عرضه ۵۱ درصد سهام از این دو شرکت اقدام نمود. 
بر اساس اطلاعیه عرضه سهام که توسط شرکت 
فرابورس ایران منتشــر شده بود تاریخ عرضه ۱۲ 
دی ماه امسال تعیین شد. مطابق مقرارت فرابورس 
متقاضیان میبایست اولاً درخواست خرید سهام را 
به شرکت فرابورس تحویل می دادند ثانیاً مطابق 
ضوبط مقرر در »دستورالعمل اجرایی روش انتخاب 
مشتریان راهبردی )استراتژیک( و احراز و پایش 
اهلیت مدیریتی در واگذاریها« درخواست بررسی 
صلاحیت تخصصی و مســتندات مربوط به آن را 
نیز به اداره کل حراست سازمان خصوصی سازی 
ارائه میکردند. مهلت ارسال هر دو درخواست؛ روز 

یکشنبه سوم دی ماه تعیین شده بود.
حسب اطلاع واصله اگر چه درخواست خرید 
به شرکت فرابورس ارسال شده بود اما درخواست 
خرید واصل شده به سازمان خصوصی سازی بعد 
از مهلت مقرر در آگهی عرضه صورت گرفته؛ لذا 
پذیــرش آن بر خلاف ضوابط بــود و با توجه به 
حساســیت این سازمان در اجرای دقیق مقررات 
و تشــریفات عرضه؛ عملًا امــکان پذیرش هیچ 

درخواستی بعد از اتمام مهلت؛ وجود نداشت.
مطابق مندرجات دستورالعمل بررسی صلاحیت 
و مفاد آگهی عرضه، صرفاً اشخاصی اجازه حضور 
در روز عرضه مورخ دوازدهم دیماه را داشتند که 
بعد از تأئید صلاحیت توسط کارگروه از سازمان 
خصوصی ســازی به فرابورس معرفی می شدند. 
لذا با توجه به عدم پذیرش درخواستها؛ کارگروه 
تشــکیل نشده و هیچ شخص قابل معرفی نیز به 
فرابورس وجود نداشت. در نتیجه عرضه مورخ ۱۲ 
دی ماه منتفی بود.با توجه به اتفاقات فوق و اراده 
جدی این ســازمان در واگذاری سهام دو باشگاه؛ 
ضمن هماهنگی صورت گرفته با شرکت فرابورس 
ایران در خصوص نحوه انجام عرضه مجدد سهام؛ 
گزارش موضوع در اولین جلســه هیأت واگذاری 
)مورخ چهارم دی ماه( مطرح و این هیئت با عرضه 
مجدد ســهام شرکتهای مذکور با همان قیمت و 
شــرایط قبلی موافقت نمود.در این راستا آگهی 
عرضه در روزنامههای کیهان و وطن امروز مورخ 
ششم دی ماه به چاپ رسید. متعاقب آن اطلاعیه 
عرضه نیز توســط شرکت فرابورس ایران منتشر 
شد که طی آن روز سه شنبه مورخ ۲۶ دی ماه به 
عنوان تاریخ عرضه تعیین گردید و مهلت ارسال 
درخواســت خرید و درخواست بررسی صلاحیت 
روز یکشنبه ۱۷ دی ماه تعیین شده است.سازمان 
خصوصی سازی امیداور است با توجه به شرایط 
در نظر گرفته شده برای واگذاری این دو شرکت 
و انواع مشوقها و تخفیفات تعیین شده در آگهی؛ 
عرضه سهام با استقبال فعالان اقتصادی مواجه شده 

و واگذاری آن محقق شود.

   ریزش ۷۷۷۲ واحدی شاخص کل بورس 
در انتهای معاملات

شــاخص کل بورس در انتهای معاملات امروز 
با ریزش ۷۷۷۲ واحدی مواجه شد. شاخص کل 
بورس در انتهای معاملات امروز با ریزش بیش از 
۷۷۰۰ واحدی مواجه شده و به جایگاه ۲میلیون و 
۱۶۸ هزار واحد رسید.امروز معاملات بازار سرمایه 
چنگی به دل نزد و ارزش معاملات خرد نیز پایین 
بــود. ارزش معاملات خرد عــدد ۴,۶۷۹ میلیارد 
تومان را به ثبت رسانده است که نسبت به میانگین 
هفتگی، ۶درصد و نســبت بــه میانگین ماهانه 
۱۵درصد کاهش داشته است. از نمادهای بزرگ 
بازار سرمایه تنها نماد ذوب وضعیت پرتقاضایی را 
کسب کرده و بیشتر نمادهای شاخص ساز وضعیت 
منفی داشتند.در یک هفته گذشته برآیند معاملات 
در بازار ســهام، خروج نقدینگی حقیقی )فروش 
حقیقی به حقوقی( به ارزش ۱,۲۱۶ میلیارد تومان 

را نشان می دهد.

نکته مهم آن است که به 
دلیل گران بودن فرش 

دستباف و کاهش قدرت 
خرید مردم، خریدار 

داخلی این محصول زیاد 
نیست و بر همین مبنا 

هم بوده که طی سال های 
گذشته فرش دستباف 
یک محصول صادرات 

محور شناخته می شده 
است. بنابراین زمانی که 

صادرات این محصول 
با مشکل مواجه شود 

طبیعتاً تولید هم دیگر 
صرفه اقتصادی نخواهد 

داشت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/10/12
شماره : 1558

 قصه تار و پودهای فرش دســتباف ایرانی داســتان هزارتویی دارد که قرن ها است راه خود را در بازارهای جهانی پیدا کرده 
و نام خود را با ایران گره زده و هر جا که نامی از کشــورمان به میان می آید، فرش دســتباف هم به عنوان یک یادمان در کنار 
آن، خودنمایی می کند. آمارها نیز مهر تأییدی بر این گزاره می زند؛ به عنوان نمونه سال ۱۳۷۳ میزان صادرات غیرنفتی کشور 

۴ میلیارد و ۸۲۴ میلیون دلار بود که سهم صادرات فرش ۴۴ درصد یعنی معادل ۲ میلیارد و ۱۱۲ میلیون دلار بوده است.
اگرچه از ســال ۱۳۷۴ به این ســو صادرات فرش دستباف کمتر از سال های قبل خود شد اما هرگز به کمتر از ۵۰۰ میلیون 
دلار نرسید و با توجه به میزان صادرات غیرنفتی ایران در آن سال ها که ارقامی بین ۵ تا ۷ میلیارد دلار بود رقم قابل توجهی نیز 

محسوب می شد؛ از سویی دیگر با توجه به کیفیت فرش ایرانی، همواره اولین کشور صادرکننده این محصول بودیم.
اما زوال فرش ایرانی با ورود به دهه ۹۰ و تشدید تحریم های سازمان ملل علیه ایران کلید خورد، تا جایی که ارزش صادرات 
فرش دستباف ایران از ۴۲۷.۳ میلیون دلار در سال ۱۳۹۱ به ۲۹۰ میلیون دلار در سال ۹۴ رسید. در ادامه نیز پس از خروج 
آمریکا از برجام و قرار گرفتن فرش ایرانی در اولین لیســت تحریمی دونالد ترامپ، رئیس جمهور وقت ایالات متحده آمریکا، 
صادرات فرش ایرانی به کمتر از ۱۰۰ میلیون دلار رسید به گونه ای که صادرات این کالا در سال ۹۸ کمتر از ۷۳ میلیون دلار 
بود. در ادامه نیز با تحریم های داخلی که دســت به دســت تحریم های خارجی داد کار برای فرش ایرانی به جایی رسید که در 
سال ۱۴۰۱ تنها ۵۰.۷ میلیون دلار از این کالا صادر شد. رقمی که ۷۸ درصد کاهش نسبت به سال ۹۷ و نزدیک به ۹۸ درصد 

کاهش )به قیمت جاری( نسبت به سال ۷۳ را نشان می دهد.
همچنین طی نیمه نخست امسال تنها ۳۲ میلیون دلار فرش دستباف صادر شده است که پیش بینی می شود صادرات فرش 

دستباف امسال نسبت به پارسال با افت حدود ۲۰ درصدی مواجه شود.

 جایگزینان ایران
طــی ســال های ۲۰۱۱ تــا ۲۰۲۲ در بــازار تجــارت جهانی فرش دســتباف به صــورت میانگین بیش از ۱۵۰ کشــور 
صادرکننــده وجود داشــته اســت. طی ســال ۲۰۲۲، کشــورهای هند بــا ۳۱۰ میلیون دلار و ســهم حــدود ۳۰.۳ درصد 
از کل صــادرات فــرش، چیــن بــا ۹۳.۱ میلیــون دلار و ســهم حدود ۹.۱ درصــد از کل صــادرات فرش و مصــر با ۸۹.۸ 
میلیــون دلار بــا ســهم حدود ۸.۸ درصد از کل صادرات ســه کشــور عمــده در صادرات فرش دســتباف طی ســال های 
 مزبــور بوده انــد. پــس از این کشــورها نپال با ســهم حدود ۸.۳ درصد، پاکســتان با ســهم حــدود ۷.۷ درصــد و ایران با 
سهم ۷.۴ درصد از کل صادرات فرش دستباف جهان در رتبه های بعدی قرار می گیرند. ۷۱.۵ درصد از کل صادرات فرش دستباف 

جهان توسط این شش کشور تأمین می شود.
این در حالی اســت که آمارها حاکی از این اســت که ایران در ســال ۲۰۱۱، حدود ۲۵.۵ درصد از عرضه فرش دستباف در 
بازارهای جهانی را به خود اختصاص داده که بیشــترین متوســط سهم سالانه جهانی از بازار فرش در دوره ۲۰۱۱-۲۰۲۲ بوده 
اســت. ســهم ایران از صادرات فرش دستباف در دوره ۲۰۱۱-۲۰۲۲ کاهش یافته و از ۲۵.۵ درصد به ۷.۴ درصد رسیده است. 
برعکس سهم رقبای ایران از جمله هند، چین، نپال و پاکستان در حال افزایش بوده است. به نحوی که کشور هند توانسته سهم 
خود را از ۱۵ درصد در سال ۲۰۱۱ به ۳۰.۳ درصد در سال ۲۰۲۲ افزایش دهد. البته صادرات هند تغییر قابل توجهی نداشته 

و دلیل افزایش سهم هند از بازار صادرات جهانی، کاهش قابل توجه صادرات ایران بوده است.

 چرا باید به فرش دستباف توجه کرد؟
اگرچه صادرات کالاهای مختلف طی ســال های گذشته با کاهش و مشکل مواجه شده اما افت 
صادرات فرش دستباف با سایر کالاها فرق دارد چراکه این کالا علاوه بر اینکه نمادی از هنر اصیل 
ایرانی و شناســنامه کشور محسوب می شــود از نظر اقتصادی نیز به دلیل اینکه همواره ۸۵ درصد 
فرش ایرانی صادر می شده به شدت توسعه محور و ارزآور بوده است، از سویی دیگر نیز این صنعت 
همواره اشتغال زایی پایدار به ویژه در مناطق روستایی و عشایرنشین به همراه داشته است.نکته مهم 
آن اســت که به دلیل گران بودن فرش دســتباف و کاهش قدرت خرید مردم، خریدار داخلی این 
محصول زیاد نیست و بر همین مبنا هم بوده که طی سال های گذشته فرش دستباف یک محصول 
صادرات محور شناخته می شده است. بنابراین زمانی که صادرات این محصول با مشکل مواجه شود 
طبیعتاً تولید هم دیگر صرفه اقتصادی نخواهد داشت و علاوه بر از بین رفتن ظرفیت های اشتغال زایی، 
بافندگان ایرانی نیز یا مجبور به تغییر شغل و یا مجبور به مهاجرت به شهرها و یا کشورهای دیگر 
به ویژه ترکیه و هندوستان می شوندهمچنین طبق آمارهای وزارت صمت بخش عمده ای از زنجیره 
اشتغال ۲ میلیون نفری فرش دستباف در سراسر کشور را بافندگان تشکیل می دهند که در دوران 
رکود بخش کوچک تری جذب این بازار می شــوند و هرچه از میزان اشتغال در این حوزه و فعالیت 
بافندگان در این عرصه کاسته شود، میزان مهاجرت به حاشیه شهرها وآسیب های اجتماعی، تغییر 
بافت و فساد افزایش می یابد و تبعات این رخداد، سبب ایجاد چالش های جدی در حوزه امنیت کشور 
خواهد شد.نکته دیگر اینکه بر اساس مطالعات انجام شده، ایجاد یک شغل در صنعت فرش نزدیک 
به ۶ درصد ایجاد شــغل در صنعت اتومبیل هزینه ایجاد می کندایجاد یک شــغل در صنعت فرش 
نزدیک به ۶ درصد ایجاد شغل در صنعت اتومبیل هزینه ایجاد می کند. همچنین برای اشتغال زایی 
در صنعت فرش نیاز به سرمایه گذاری گسترده دولتی و یا حتی حمایت های خاص دولت هم نیست 
چرا که درجایی که تولید شغل بسیار سخت و هزینه بر است به راحتی با تولید فرش می توان ایجاد 
شــغل کرد. دولت اظهار می کند که تولید یک شغل حدود ۵۰۰ میلیون تومان هزینه دارد، اما این 
کار در بخش خصوصی به صورت رایگان انجام می شــود.بنابراین صنعت فرش ایرانی برخلاف سایر 
صنایع با کمترین میزان هزینه و کمترین نیاز به حمایت و ســرمایه گذاری دولت و با اتکا به خود 
طی سال های گذشته توانسته بود یکی از ارکان اصلی و مهم صادرات غیرنفتی و ارزآور کشور باشد؛ 
صنعتی که امروز به دلیل ســنگ اندازی های دولتمردان به وضعیتی دچار شــده که نه تنها جای 
خود را به کشورهایی همچون مصر، پاکستان، هندوستان، چین و... داده است بلکه بافندگان ایرانی 
نیز مجبور به تغییر شغل یا مهاجرت شده اند.عبداله بهرامی مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های 
تولیدکنندگان فرش دســتباف در این ارتباط می گوید: در طول ۱۰۰ سال گذشته یک تاجر فرش 
ایرانی هرگز در خارج از کشــور ســرمایه گذاری نکرده و همیشه از این محل ارز به کشور بازگشته 
اســت؛ بدون اینکه ناظری وجود داشته باشــد این چرخه در حال فعالیت بوده است.بهرامی تاکید 
می کند: دولت باید از تولید حمایت و در بخش فرآوری فرش سرمایه گذاری کند و تسهیلات دهد؛ 
حمایت از صنعت فرش خیلی ساده است اما همین فرایند ساده را به قدری سخت کرده اند که وقتی 
وارد حوزه تولید و صادرات می شــوید می بینید که صادرات فرش ضد ارزش شده و به مثابه قاچاق 
است.وی می گوید: وقتی یکی کارگاه قالی بافی بسته شد و قالیباف وارد شغل دیگری شد فعال سازی 

مجدد این کارگاه سخت است زیرا کار قالیبافی کار ساده ای نیست و پیچیدگی های خود را دارد.

  ۱۱ علت عمده افت فرش ایرانی
بر اســاس این گزارش، ۱۱ مورد را می توان به عنوان عمده دلایل زوال صادرات فرش دســتباف 

ایرانی برشمرد.
۱. از دست رفتن حجم بالای فروش در بازارهای اروپایی و آمریکایی با اعمال شدن تحریم ها علیه ایران

۲. عرضه شــدن فرش های بی کیفیت و ارزان قیمت کشــورهای چین و هندوســتان با عنوان 
فرش های دستباف ایرانی

۳. حذف مرکز ملی فرش از ساختار جدید وزارت صمت که بیانگر بی توجهی این وزارتخانه به 
صنعت فرش است.

۴. مشکلات شدید در انجام نقل و انتقال پول و حضور در بازارهای بین المللی در چندین سال اخیر
۵. اجرای سیاســت نادرســت تعهد ارزی که باعث دلزدگی بازرگانان داخلی برای صادرات طی 
سال های اخیر شد؛ در تعهد ارزی تاجران فرش موظف و متعهد می شوند که ارز حاصل از فرشی که 
هنوز نفروخته اند را به طرقی که بانک مرکزی تعیین کرده، تحویل دهند. )البته در بودجه امســال 

فرش دستباف معاف از رفع تعهد ارزی شد(
۶. بی میلی بازرگانان داخلی برای صادرات فرش به دلیل مشکلات عدیده داخلی

۷. خام فروشی مواد اولیه به دلالان خارج کشور، استفاده از مواد اولیه نامرغوب و با کیفیت پایین، 
عدم استفاده از تکنولوژی پیشرفته در تولید مواد اولیه از جمله رنگ و نخ

۸. عدم ارزیابی بازار جهانی و کار کارشناســی و البته عدم اختصاص اعتبارات لازم برای مطالعه 
علمی و اصولی بازارهای جدید؛ با پیشــرفت و گسترش بازارهای جهانی دیگر کار کردن به صورت 
سنتی امکان پذیر نیست و این یک نیاز مهم است که کارشناسانی با بررسی فرهنگ، تقاضا و سلیقه 

کشورهای مختلف بتوانند یک برنامه هدفمند برای تولید قالی های ایرانی مدون کنند.
۹. تولید انبوه فرش ماشــینی توسط نهادها به بهانه اشتغالزایی عدم توجه به سلایق و نیازهای 

مصرف کنندگان، عدم دسترسی به اطلاعات و نیازهای بازار،
۱۰. عدم اختصاص اعتبارات لازم برای بازمعرفی و تبلیغات فرش دستباف در بازارهای موجود

۱۱. بهره گیری از محیط غیراســتاندارد برای تولیــد فرش، کم توجهی به حقوق و مزایا و بیمه 
کارگران شاغل در این صنعت، عدم بهره گیری از کارگاه های متمرکز و عدم حمایت مادی و معنوی 

دولت از بافندگان فرش دستباف

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران سامانه های اسکادا و تله متری را لازمه 
مدیریت مطلوب آب دانست و از اجرای ۸۰ درصدی سامانه تله متری آب تهران خبر داد.

 به نقل از آبفای تهران، محسن اردکانی با بیان اینکه در صنعت آب و فاضلاب سه 
فعالیت عمده مدیریت تولید، مدیریت توزیع و مدیریت مصرف در بخش آب انجام می شود، 
تصریح کرد: در بخش مدیریت تولید تقریباً هر آنچه که باید انجام می شــد، اجرا شده 
است چراکه منابع آبی جدیدی فعلاً در دسترس نداریم.اردکانی اولویت های عمده شرکت 
آب و فاضلاب استان تهران را مدیریت مصرف با فعالیت های ترویجی و فرهنگ سازی 
و مدیریت توزیع آب برشمرد و افزود: در بخش مدیریت توزیع، تلاش می کنیم آب را 
با فشار مناسبی از طریق شبکه توزیع به مردم برسانیم و از هدر رفت آب تا حد ممکن 
جلوگیری کنیم و بهترین ابزار این مدیریت، ســامانه اسکادا و تله متری است که بدون 
آن، مدیریت مناسب توزیع ممکن نخواهد بود.وی از تعهد شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران به صرفه جویی و ذخیره سازی هشت میلیون مترمکعب آب در چهار ماهه پایانی 
امســال از طریق مدیریت فشار در شبکه توزیع آب خبر داد و گفت: هم اکنون سامانه 
تله متری شــرکت آب و فاضلاب استان تهران تأسیسات تولید،ذخیره سازی و انتقال را 
کنترل می کند و تأسیســات توزیع نیز تا فشارشکن ها در حال کنترل است اما در نظر 
داریم دامنه این کنترل را به مدیریت فشار شبکه در داخل شهر و سرخط های کوچه ها 

و محله ها توسعه دهیم.مدیرعامل شرکت آبفای استان تهران گفت: تهران یک کلان شهر 
با بیش از ۱۰ میلیون نفر جمعیت و مصرف سالانه یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون مترمکعب 
آب است و با توجه به اختلاف ارتفاع مناطق مختلف تهران، ۶۵ ایستگاه پمپاژ آب را با 
ظرفیت ۶۵ مترمکعب بر ثانیه به نقاط مختلف این کلان شهر پمپ می کنند که کنترل 
این تأسیسات به صورت سنتی ممکن نیست.وی یکی از اهداف طراحی و اجرای سامانه 
اسکادا و تله متری در تهران را نظارت و کنترل از راه دور تمامی تأسیسات فعال در فرآیند 

تأمین و توزیع آب دانست و افزود: بنابراین وجود این سامانه ضروری و لازم است و همه 
شهرهای بزرگ جهان تأسیسات آب خود را از طریق چنین سامانه هایی، از راه دور کنترل 
می کنند.به گفته اردکانی، سامانه تله متری شرکت آب و فاضلاب استان تهران هم اکنون 
تمامی تأسیسات و ابزار دقیق متعددی ازجمله ۶۰۰ دستگاه دبی سنج )فلوئومتر(، ۲۳۰ 
دستگاه سطح سنج، ۶۲۰ دستگاه فشارسنج بر روی مخازن و ایستگاه های پمپاژ و ۷۰۰ 
دستگاه فشارشکن را از راه دور کنترل می کند و برای ارتقای این سامانه، به دنبال توسعه 
آن در شبکه توزیع آب هستیم به گونه ای که بتوانیم از طریق آن فشار شبکه را در مناطق 
مختلف توزیع تحت کنترل داشته باشیم.وی افزود: حدود ۸۰ درصد سامانه تله متری آب 
تهران اجرا شده و اکنون به دنبال تکمیل آن در شبکه توزیع هستیم و به همین منظور، 
از ابتدای امسال تاکنون ۱۰۰ دستگاه فشارسنج آن  لاین افزون بر فشارسنج های موجود 
در مناطقی از تهران نصب کرده ایم و قرار اســت این تعداد را تا دو سال آینده به ۳۰۰ 
دستگاه برسانیم.اردکانی سامانه اسکادا و تله متری را لازمه صنعت آب و فاضلاب ایران و 
بسیار مهم خواند و تصریح کرد: اگر مسیر اعتبارهای دولتی به سمت ایجاد سامانه های 
تله متری در تمامی شهرهای کشور جهت داده شود، می توانیم حجم بسیار قابل توجهی 
در زمینه مدیریت مصرف آب معادل سازی کنیم و یکی از اهداف قرارگاه آب شرکت آب 

و فاضلاب استان تهران همین هدف است.

اجرای ۸۰ درصدی سامانه کنترل و پایش آب تهران
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کشاورزی 

بازدید استاندار خوزستان از 
 پست برق فوق توزیع 

هفتکل ۲

الهام صالح     |       مدیریت آب های روان یکی از اهداف ارزشمند حاکمیت بوده که در این راستا دو ابر پروژه از حدود ۱۰ سال قبل تعریف شده است.

کشور نیازمند پروژه های آبیاری

   مرزداران وپویش درختکاری

 رئیس وکارکنــان اداره منابع طبیعــی وآبخیزداری 
شهرستان سرپل ذهاب با هماهنگی گروه بلوط دالاهو 
و استقبال مرزداران ارتش جمهوری اسلامی مستقر در 
شهرستان سرپل ذهاب دهها اصله نهال اکالیپتوس در 
منطقه یادمان شهید شیرودی به یاد شهید شیرودی و 
شهدای ارتش غرس وپلاک هایی با ذکر نام شهید بر آنها 

نصب گردید .
 در این مراسم امیر سرتیپ دوم منوچهری ارشد نظامی 
منطقه از ارزش های طبیعت گفت و گرامیداشــت یاد  

شهدا را بسیار ارزشمند و تکلیف دانست 
سعداله بابلی فرماندار شهرستان سرپل ذهاب نیز گفت 
مشارکت آحاد مردم اقشار وصنوف بایستی پررنگ باشد 
تا این عرصه گسترده طبیعت حفظ شود وکاشت یک 

میلیارد درخت هم محقق شود .
در همین مراسم علی حســن زاده رئیس اداره آموزش 
وترویج منابع طبیعی استان نیز به تشریح طرح مردمی 
کاشت یک میلیارد درخت پرداخته وگفت تشکل های 
مردم نهاد بازوان توانمند منابــع طبیعی در بین مردم 
هستند و اجرای این طرح نیز با تکیه بر توانمندی های 

آنها پیش بینی شده است .
در خاتمه این مراسم رعنا حسینی از تشکل مردم نهاد 
بلوط دالاهو لوح تقدیری را تقدیم امیر منوچهری نموده 

و سپس نهال ها کاشت گردیدند.

  جذب ۲۰ هزار مشترک جدید گاز در کرمانشاه
 کرمانشاه مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه گفت: 
از ابتدای امســال تا پایان آذر بیش از ۲۰ هزار مشترک 

جدید در استان جذب شده است. 
ناصر حسینی اظهار کرد: در راستای تکمیل گازرسانی 
و برخورداری همه مردم اســتان از نعمت گاز طبیعی، 
از ابتدای امســال تا پایان آذرماه، تعداد ۲۰ هزار و ۱۸ 
مشترک جدید به جمع مشترکان گاز استان کرمانشاه 
اضافه شده است. وی  افزود: از این تعداد ۱۲ هزار و ۷۷۶ 
مشترک در بخش شــهری و ۷۲۴۲ مشترک در بخش 

روستایی بوده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشــاه اعلام کرد: با 
تلاش همکاران شرکت گاز اســتان، در حال حاضر در 
استان کرمانشــاه ۶۹۵ هزار و ۹۱۹ مشترک گاز وجود 
دارد که از این تعداد ۵۴۹ هزار و  ۷۱۷ مشترک مربوط 
به بخش شــهری و ۱۴۶ هزار و ۲۰۲ مشترک مربوط 
به بخش روستایی اســت. وی عنوان کرد: در راستای 
جذب این تعداد مشــترک، ۱۲ هــزار و ۳۰۰ کیلومتر 
شــبکه گذاری انجام شــده و ۳۰۰ هزار و ۲۸۰ علمک 

نصب شده است.
حسینی گفت: تا زمانی که تمام استان حتی دورافتاده 
ترین نقاط از نعمت گاز برخوردار شــوند، با تمام توان 

تلاش می کنیم.

  توسعه شبکه برق کهگیلویه و بویراحمد محور 
دیدار مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 

و استاندار این استان

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد دیدار و در خصوص شبکه انتقال 
و فوق توزیع این استان گفت  و گو کرد.شبکه برق انتقال 
و فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد تحت نظارت 
شــرکت برق منطقه ای خوزستان است به همین دلیل 
علی اسدی مدیرعامل این شرکت با سید علی  احمدزاده 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد دیدار و گفت  و گو کرد.در 
این دیدار علی اسدی گزارشی از اقدامات انجام شده برای 
توسعه شبکه برق انتقال و فوق توزیع استان کهگیلویه 
و بویراحمد مانند احداث خط چم شیر و بهره برداری از 
پروژه پست و خط دژکوه ) منطقه سوق و لنده( ارائه کرد.

وی همچنین در این نشست با اشاره به اقدامات در دست 
انجام، از آمادگی این شــرکت برای همکاری با بخش 
خصوصی و توسعه نیروگاه های مقیاس کوچک و تامین 
برق مورد نیاز صنایع، سخن گفت.سید علی احمدزاده 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز در این نشست، با اشاره 
به لزوم توسعه شبکه برق استان گفت: طرح تامین برق 
پایدار لنده کمک بزرگی به پایداری برق استان می کند.

وی با بیان اینکه توسعه و رفع مشکلات برق استان مورد 
تاکید وزیر نیرو اســت، بیان کرد: زمین در اختیار برق 
منطقه ای خوزســتان قرار می دهیم تا با جذب سرمایه 

گذار زمینه توسعه نیروگاه های خورشیدی فراهم شود.
استاندار کهگیلویه و بویراحمد همچنین با اشاره به صنایع 
استان، خواستار تعامل و تامین برق مورد نیاز آنها شد.بر 
اساس این گزارش، علی اسدی مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان در این سفر ۲ روزه از شبکه انتقال و 
فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد نیز با هدف رفع 

مشکلات و عبور موفق از پیک بار ۱۴۰۳ بازدید کرد.
وی همچنین بــا کارکنان امــور انتقــال کهگیلویه و 
بویراحمد دیدار و مسائل و درخواست های آنها را مورد 

بررسی قرار داد.

استاندار خوزستان از پروژه در حال احداث پست و خط برق هفتکل ۲ شرکت برق منطقه ای خوزستان در شهرستان هفتکل بازدید کرد.
علی اکبر حسینی محراب استاندار و هیات همراه از محل پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت هفتکل ۲ و خط این پست بازدید کردند.محمد علی شاهزاده مدیر دفتر نظارت طرح های توسعه پست های برق شرکت برق 
منطقه ای خوزستان در توضیح روند اجرایی این پروژه به استاندار گفت: پست برق فوق توزیع هفتکل ۲ که در حال حاضر ۶۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد ۱۰۰ مگاولت آمپر ظرفیت خواهد داشت و قطعه اول خط 

تغذیه کننده این پست، ۲۲ کیلومتر مدار دارد.وی افزود: این پست برای افزایش پایداری و تامین برق شهرستان هفتکل طراحی و برنامه ریزی شده و برای تکمیل نهایی به ۳۵۰ میلیارد تومان نقدینگی نیاز دارد.
به گفته مدیر دفتر نظارت طرح های توسعه پست های برق شرکت برق منطقه ای خوزستان در صورت تامین نقدینگی مورد نیاز، پست مذکور در سال ۱۴۰۴ وارد مدار خواهد شد.

علی اکبر حسینی محراب استاندار خوزستان نیز در این بازدید با اشاره به اهمیت پست برق هفتکل ۲ برای تقویت زیرساخت های برقی منطقه، خواستار تسریع در روند اجرایی پست شد.
شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/10/12
شماره : 1558

۹ دی، استمرار انقلاب اسلامی

بررسی نیازهای بنادر استان بوشهر در شورای عالی سازمان بنادر و دریانوردی 

مدیر کل نوسازی مدارس گلستان با اشاره به فرارسیدن سالروز حماسه نهم دی 
خاطرنشان کرد: حماسه تاریخی نهم دی ۱۳۸۸ یکی از قله های فراموش نشدنی و 
حرکتــی متکی بر حضــور ایمانی مردم در صحنه و اراده الهی مبنی بر یاری قطعی 

مؤمنین در تاریخ انقلاب اسلامی است.
گلستان : مومنی -   به گزارش روابط عمومی اداره کل نوسازی، توسعه وتجهیز 
مدارس گلســتان، پیام مدیرکل نوسازی مدارس گلســتان  و پایگاه بسیج اداره به 
مناســبت گرامیداشت سالروز حماسه ۹ دی »روز بصیرت و میثاق امت با ولایت به 

شرح زیر است: 
بسم الله الرحمن الرحیم

امروز در حالی چهارده ســال از حماسه نهم دی می گذرد که گذر ایام نه تنها از 
اهمیت و تأثیر این روز تاریخی نکاســته، بلکه وقایع سال های اخیر در سطح ملی و 

منطقه ای مفهوم و ابعاد تازه ای نیز به آن بخشیده است.
نهم دی یکی از زیباترین روزهای تاریخ کشــور عزیزمان اســت، حماسه ای که 
ملت بزرگ ایران اسلامی به صورت خود جوش خلق کردند و هرگز از حافظه تاریخ 

پاک نخواهد شد.
در این روز،دســتِ بصیرتِ ملتِ ایران ازآســتینِ اجتماع عظیمِ مردم بیرون آمد 
و ســیلی محکمی بردهانِ فتنه گران وفریب خوردگانِ داخلی ودروغگویان وگرگ 
صفتان خارجی زد وبه همگان ثابت کرد؛ عهد این ملت با عاشورای حسین و امامت 

و ارزش های انقلاب ، ناگسستنی است.
اینجانب، ضمن گرامیداشــت سالروز نهم دی ماه، »روز بصیرت و میثاق امت با 
ولایت« همچون ســایر آحاد ملت شریف و بزرگ ایران اسلامی و با تأکید بر پیروی 
از آرمان های مقدس بنیانگذار انقلاب اســلامی حضرت امام خمینی )ره( و تجدید 
پیمان با رهبر فرزانه انقلاب حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای متعهد خواهیم 

بود تا با بصیرت در راستای اهداف انقلاب اسلامی گام برداریم. 
وحید فراهی

مدیر کل نوسازی مدارس گلستان

مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر گفت: برگزاری شورای عالی سازمان 
بنادر و دریانوردی در این اســتان فرصتی مغتنم اســت تــا در تداوم نگاه حمایتی 
 ســازمان نیازهای بنادر اســتان بوشــهر شناســایی و برای رفع آنها گام اساســی

 برداشته شود. 
به گزارش روابط عمومی، محمد شکیبی نسب مدیرکل بنادر و دریانوردی استان 
بوشــهر در نشست فوق العاده شورای عالی سازمان بنادر و دریانوردی که با حضور 
نورایی نماینده تام الاختیار وزیر راه و شهرسازی و علامه عضو هیات عامل و معاون 
برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع سازمان بنادر و دریانوردی در بندر بوشهر برگزار 
شد، اظهار کرد: استان بوشهر با ۹۶۷ کیلومتر مرز آبی با خلیج فارس ۱۱ بندر تجاری 
دارد که در این شاخص از حیث تعداد دارای بیشترین بندر تجاری در کشور است.

وی بیان کرد: در جنوب کشــور ۲هزار و ۶۰۰ موتورلنج تجاری وجود دارد که از 
این شمار یکهزار و ۸۹۰ فروند آن در استان بوشهر واقع است.

شــکیبی نسب ادامه داد: با نگاه ویژه و قابل تقدیر ســازمان بنادر و دریانوردی 
اکنون ۹۲ طرح در بنادر استان بوشهر در دست احداث و یا مطالعه است به نحوی 

که اکثر بنادر به کارگاه عمرانی تبدیل شدند.
وی افــزود: در طرح توســعه بندر بوشــهر در مجتمع بنــدری نگین پروژه های 

زیرساختی بسیار خوبی مشتمل بر جاده دسترسی، تاسیسات زیربنایی، پایانه صادرات 
موادمعدنی و اسکله پایانه کانتینری عملیاتی شده است.

شکیبی نســب اظهار کرد: همچنین با امضا تفاهمنامه با بخش خصوصی زمینه 
برای ۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان ســرمایه گذاری در مجتمع بندری نگین فراهم 

شــده و در آینده نزدیک نیز تفاهمنامه هایی جدید برای ســرمایه گذاری در این 
محدوده به امضا خواهد رسید.

مدیرکل بنادر و  دریانوردی استان بوشهر یادآور شد: در بندر دیر به عنوان کانون 
تجارت استان بوشهر با کشور قطر عملیات اجرایی احداث چهار پست اسکله رمپ در 
دست احداث است که انتظار می رود تا اردیبهشت سال جدید به بهره برداری برسد.

شکیبی نسب یادآور شد: در بندر دیر به واسطه فاصله کوتاه ۱۲۰ مایلی تا کشور 
قطر، روزانه ۴۰ تا ۵۰ کانتینر یخچالی به کشور یاد شده صادر می شود.

وی افزود: با هدف تسهیل در فعالیت تجار و بازرگانان، هر سه ماه یکبار نشست 
هایی با تجار، بازرگانان، شرکت های کشتیرانی و مالکان کشتی ها برگزار می شود.

شکیبی نسب اظهار کرد: همچنین با راه اندازی شورای عالی بازاریابی بنادر استان 
بوشــهر، تمرکز بر استان های فارس، کهگیلویه و بویراحمد و اصفهان جهت استفاده 

بیشتر از ظرفیت بنادر استان بوشهر وجود دارد.
وی افــزود: بــا مجمــوع تدابیــر پیش بینی شــده تلاش می شــود تــا بنادر 
اســتان بوشــهر دوبــاره بــه دوران رونق بازگــردد که بــا ابلاغ سیاســت های 
 کلــی رهبر انقــلاب در حوزه توســعه دریامحــور، ظرفیت های حمایتی بســیار

 خوبی در این زمینه ایجاد شده است.

 شــیوه تولید در بخش کشــاورزی سال ها اســت بر یک پایه بوده و تغییری در روند تولید محصولات شــاهد نیستیم؛ این در حالی است که 
کشــاورزی جهان چند دوره فناوری را تجربه کرده اســت. امروز موضوع اســتفاده از هوش مصنوعی در حوزه تولید محصولات کشاورزی مطرح 

است در حالی که بهره بردار ما همچنان با ابزار اولیه تولید در حال فعالیت است. چطور می توان کشاورزی را از پوسته سنتی آن خارج کرد؟

  ضرورت پوست اندازی
عبداله فاتحی، قائم مقام مجری طرح شــبکه های فرعی آبیاری و زه کشــی غرب و شــمال غرب کشــور درباره چگونگی پوست اندازی بخش 
کشــاورزی گفت: راه طولانی برای تحقق این امر در پیش داریم. ضرورت دارد ســطح دانش و ســطح فرهنگی بهره برداران ارتقا پیدا کند چراکه 

آب های در دسترس کشور محدود بوده و با دشواری مدیریت می شود تا به مزارع برسد.
وی افزود: در طرح های کلان آبی کشــور وزارت جهاد کشــاورزی در حال آماده کردن زیرساخت های مورد نیاز این پوست اندازی است؛ اینکه 

بتوانیم با کمترین مصرف آب بیشترین بهره برداری را در بخش کشاورزی داشته باشیم.
وی ادامه داد: مدیریت آب های روان یکی از اهداف ارزشــمند حاکمیت بوده که در این راســتا دو ابر پروژه از حدود ۱۰ سال قبل تعریف شده 
است. یکی از آنها طرح ۵۵۰ هزار هکتاری استان خوزستان و ایلام است که فاز اول آن یعنی ۲۹۵ هزار هکتار به اتمام رسیده و اجرای فاز دوم 

هم در حال پیگیری است.
وی اظهار کرد: نتیجه این امر افزایش ۲ میلیون تن کشت گندم در سال در دو استان خوزستان و ایلام بود.

قائم مقام مجری طرح شــبکه های فرعی آبیاری و زه کشــی غرب و شــمال غرب کشور درباره مزیت های این دو ابر پروژه عنوان کرد: افزایش 
بهره وری در تولید موجب افزایش درآمد بهره برداران می شود و معیشت آنها بهبود پیدا می کند. هنگامی که درآمد کشاورز افزایش پیدا کند نه 

تنها روستاییان مهاجرت نمی کنند بلکه مهاجرت معکوس رخ می دهد. به این ترتیب شاهد ثبات خوبی در مرزهای کشور خواهیم بود.
فاتحی اضافه کرد: بهبود کیفیت تولید موضوع دیگری اســت که تأمین کننده منافع ملی و ســلامت جامعه اســت. در ادامه الگوی کشت در 
اختیار کشــاورزان این مناطق قرار می گیرد، آموزش های لازم داده می شــود و تشــکل ها در قالب تعاونی ها تشــکیل شده تا بتوانند بهره برداری 

خوبی داشته باشند.

  ابر پروژه ها و آبیاری صنعتی
فاتحی با بیان اینکه ۶ اســتان دیگر در ابر پروژه دوم برای مدیریت آب های روان و بهبود کشــاورزی مربوط به اســتان های اردبیل، آذربایجان 
غربی، آذربایجان شــرقی، کردســتان، کرمانشاه و ایلام قرار دارند، گفت: حدود ۲۹۰ هزار هکتار تحت پوشش این طرح کلان کشوری بوده که به 
طور قطع منجر به افزایش تولید در سطح و تیراژ محصولات کشاورزی می شود. به عنوان مثال اگر امروز در یک هکتار یک تن محصول برداشت 
می شود این عدد با آبیاری هدایت شده در این پروژه ها و آبیاری صنعتی ۵ برابر می شود؛ ضمن اینکه درآمد تولید ناخالص ملی هم افزایش پیدا 

کرده و در ادامه به بهبود زنجیره تولید در صنایع پایین دستی مانند خوراک دام و... کمک می کند.
وی اضافه کرد: مدیریت آب و افزایش تولید توسعه دامپروری را در پی داشته و از دیگر مزایای آن افزایش جمعیت در روستاها است.

قائم مقام مجری طرح شــبکه های فرعی آبیاری و زه کشــی غرب و شمال غرب کشور در پاسخ به این پرسش که آیا با مدیریت آب های روان 
قرار اســت از کشــاورزی سنتی به صنعتی حرکت کنیم، تاکید کرد: به طور قطع پاسخ مثبت است. در منطقه شمال و شمال غرب کشور و برای 

استان اردبیل حدود ۱۲۰۰ دستگاه آبیاری فشار دوار تأمین شده که در بین کشورهای همسایه چنین آماری را شاهد نیستیم.
این مقام مسؤول دولتی تصریح کرد: این آمار از نصب سنتر پیوت ها )آبفشان دوار( فقط مربوط به یک استان بوده و در سایر استان ها مانند 

خراسان شمالی، جنوبی 
و رضوی در گذشته قطب 

کشاورزی و دامپروری 
ایران بودند که به علت 

عدم رعایت الگوی کشت 
و بهره برداری از آب 

دچار کمبود منابع آبی 
شدند که در ادامه هم به 

شرایط خشکسالی کشور 
برخورد کردیم. مطالعات 
در این منطقه هم در حال 

پیگیری است تا پروژه 
شمال و شمال غرب 

کشور در این استان ها نیز 
اجرا شود؛ علاوه بر اینکه 
در ۳ استان شمالی کشور 
در نظر داریم ابر پروژه ها 

جداگانه تعریف و اجرا 
کنیم.

خوزســتان این عدد بزرگ تر است. با این زیرساخت ها و برنامه ریزی در حال 
رفتن به سوی کشاورزی پیشرفته هستیم.

 مناقشه آبی بین دو وزارتخانه
در حال حاضر دو استان خراسان و سیستان و بلوچستان مشکل آب جدی 
اســت. چه پروژه هایی برای این مناطق تعریف شده است؟ فاتحی در پاسخ به 
این پرسش عنوان کرد: در استان سیستان و بلوچستان سال های قبل طرحی 
اجرا شــد و آب دریای عمان به شمال اســتان منتقل شد؛ بنابراین طرح های 

موفق در این راستا اجرا شده اما چنین پروژه هایی محدود بوده است.
وی اظهار کرد: یکی از برنامه ها در این استان پی ریزی و اجرا یک ابر پروژه 
است. مطالعات در حوزه آب و خاک در حال انجام است و در ادامه، در برنامه 
الگوی کشــت که وزارت جهاد کشاورزی ارائه می دهد امیدواریم بتوانیم بستر 

پوست اندازی کشاورزی سنتی این مناطق را رقم بزنیم.
قائم مقام مجری طرح شــبکه های فرعی آبیاری و زه کشی غرب و شمال 
غرب کشور با اشاره به استان های شمال شرقی کشور گفت: خراسان شمالی، 
جنوبی و رضوی در گذشــته قطب کشــاورزی و دامپروری ایران بودند که به 
علت عدم رعایت الگوی کشــت و بهره برداری از آب دچار کمبود منابع آبی 
شــدند که در ادامه هم به شرایط خشکسالی کشور برخورد کردیم. مطالعات 
در این منطقه هم در حال پیگیری اســت تا پروژه شمال و شمال غرب کشور 
در این اســتان ها نیز اجرا شــود؛ علاوه بر اینکه در ۳ استان شمالی کشور در 

نظر داریم ابر پروژه ها جداگانه تعریف و اجرا کنیم.
وی درباره زمان اجرای این پروژه ها گفت: مطالعات اولیه انجام شده و اگر 
وزارت نیرو با وزارت جهاد کشاورزی همکاری کند می توان این پروژه ها را در 
زمان کوتاه تری به مرحله اجرا رساند. به عنوان مثال در ابر پروژه طرح شبکه های 
فرعی آبیاری و زه کشــی غرب و شمال غرب کشور وزارت نیرو باید در شبکه 
اصلی آب را به وزارت جهاد تحویل دهد و وزارت جهاد کشاورزی در ادامه از 
طریق کانال و لوله های فرعی به روش های مختلف این آب را سر مزارع برساند.

وی با بیان اینکه در بخشــی از مناطق آب از شــبکه اصلی به وزارت جهاد 
کشــاورزی تحویل نشده اســت، گفت: در ابر پروژه دوم در بخشی از مناطق، 
هنوز آب از شــبکه اصلی به وزارت جهاد کشــاورزی تحویل نشده داده نشده 
است در حالی که می توان به برخی از اراضی مستعد کشاورزی آبرسانی کرد.

فاتحی ادامه داد: مشــکل مشترک بسیاری از پروژه ها این است که وزارت 
جهاد کشاورزی جلوتر از وزارت نیرو بوده و شبکه فرعی اجرا شده اما آب آن 
از سوی شبکه اصلی تأمین نشده است؛ در نتیجه این تأسیسات پوسیده شده 

یا مورد سرقت قرار می گیرند.
این مقام دولتی اظهار کرد: این امر هزینه های مضاعفی به اقتصاد تحمیل 
می کند. امســال طی توافقی که بین وزرای نیرو و جهاد کشاورزی انجام شد، 
قرار است در بخش هایی که وزارت نیرو تعهد می دهد که آب تحویل می دهد 

پروژه ها را تکمیل و تحویل دهیم.

  تشکیل شورای عالی آب
در ادامه معاون سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از تصویب تشکیل 
شــورای عالی آب، منابع طبیعی و آبخیزداری در کمیســیون زیربنایی دولت 
در راستای تبدیل حکمرانی ســرزمین به مدیریت جامع سرزمین خبر داد و 
گفت: با پیشــنهاد سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، سرانجام پس از 
چند جلسه سنگین تخصصی، قرار شد وظایف شورای عالی آب در وزارت نیرو 
به شــورای عالی آب، منابع طبیعی و آبخیزداری برای اســتفاده بهینه از آب، 
برخورداری از حوزه آبخیز ســالم و مدیریت جامع ســرزمین اضافه شود و در 
نهایت این پیشنهاد با اجماع کامل اعضای کمیسیون زیربنایی صنعت و محیط 
زیست دولت به تصویب رسید.به گفته حسن وحید با تشکیل این شورا در واقع 
مدیریت آب، چند بعدی و با هماهنگی نهادهای ذی ربط دولتی انجام می شود. 
در لایحه آبخیزداری و منابع طبیعی که به دولت ارســال شد در ماده )۳( آن 
اعلام کردیم اگر بخواهیم مدیریت جامع سرزمین در حوزه آبخیز انجام و تمام 
مولفه ها در حوزه آبخیز به صورت واحد و هماهنگ مدیریت شود، ضروری است 

شورای عالی منابع آبخیزداری و منابع طبیعی در حوزه آبخیز تشکیل شود.
وی ادامــه داد: حدود ۱۰۰ درصد مدیریــت حوزه آبخیز در اختیار وزارت 
جهاد کشاورزی است که می تواند در زمینه پایداری، شاخص های سلامت حوزه 
آبخیز و کارکردهای مختلفی در این حوزه بر مباحث مربوط به آب، ریزگردها، 

الگوی کشت، پایداری اراضی و فرسایش تأثیرگذار باشد.
معاون آبخیزداری، امور مراتع و بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری، 
گفت: اســتحصال منابــع آب در حوزه آبخیز انجام می شــود و از این رو اگر 
اســتحصال و مدیریت خوبی نداشته باشــیم، موجب بروز سیلاب و فرسایش 
خاک خواهد شــد. امیدوارم در قالب ســند حوزه آبخیز و با مشــارکت تمام 
دست اندرکاران حوزه آبخیز، به سمت تولید آب سالم، الگوی کشت، توسعه و 

پایداری حوزه آبخیز حرکت کنیم.  
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تصویب ۹ هزار میلیارد تومان 
طرح پدافند غیرعامل در قطب 
تولید گاز ایران

معاون وزیر نفت از تصویب بیش از ۹ هزار میلیارد تومان طرح و پروژه در هیات مدیره شرکت ملی نفت ایران خبر داد و گفت: وجوه مصوب، در زمینه پدافند غیرعامل در منطقه عملیاتی »شهید 
رئیسعلی دلواری« )منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس( هزینه می شود.به گزارش از شرکت ملی نفت ایران، »محسن خجسته مهر« امروز )یکشنبه( در آیین امضای تفاهم نامه مشترک همکاری در 
خصوص طرح »پدافند غیرعامل در منطقه عملیاتی شهید رئیسعلی دلواری« که با حضور سردار »غلامرضا جلالی« رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور و »وحید زیدی فرد« معاون امور مهندسی 
و پژوهش و فناوری وزیر نفت، در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس برگزار شد، افزود: عسلویه قطب تولید ثروت و گاز کشور است و از این نظر جایگاهی ویژه  در طرح ها و برنامه های کشور در 
اختیار دارد.وی به اهمیت راهبردهای مبتنی بر پدافند غیرعامل در صنعت نفت کشور اشاره کرد و گفت: برخی معتقدند پدافند غیرعامل تنها نیازمند برخی تجهیزات سخت افزاری و نرم افزاری 
است، این در حالی است که پیاده سازی این راهبرد بیش از هر چیزی مبتنی بر تدبیر و برنامه ریزی دقیق است.معاون وزیر نفت با اعلام اینکه همه طرح های اجرایی در سطح شرکت ملی نفت 

ایران در زمره طرح های پراهمیت و هزینه بر است، گفت: درآمدزایی و اتکا به مقوله برنامه ریزی از ویژگی های اصلی طرح ها و پروژه های این شرکت است.

کریم حسن پور      |    براساس داده ها و اطلاعات هواشناسی، سیگنال خاصی برای زمستان پیش بینی نمی شود و بارش های نرمال و در برخی 
نقاط مایل به کم بارشی مورد انتظار است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/10/12
شماره : 1558

  عملیات بهسازی شبکه مخابراتی شهرستان های 
مینودشت و گالیکش 

در یک عملیات یکروزه ، شبکه مخابراتی شهرستان 
های مینودشت وگالیکش بهسازی شد.

گلستان : مومنی-   به گزارش روابط عمومی مخابرات 
منطقه گلستان، باحضور تیم های کارشناسی ومتخصص 
از ادارات مخابرات استان، شبکه مخابراتی در شهرستان 

های مینودشت وگالیکش بهسازی شد.
به گفته دکتر غلامعلی شهمرادی عملیات بازسازی 
شبکه مخابراتی در شهرستان های مینودشت وگالیکش 
با حضور تیم های متخصص مخابرات استان در طی یک 
روز انجام و ارتباط بیش از1600مشــترک که با قطعی 

روبرو بوده اند برطرف شده است. 
وی بــا اعلام این مطلب که ایــن دومین عملیات 
جهادی در طول دوماهه گذشته بوده گفت: با اعزام تیم 
های جهادی به شهرستان های مختلف ، بازسازی شبکه 

مخابرات درسطح استان انجام خواهد شد.
مدیرمخابرات منطقه گلســتان با ابراز خرسندی از 
همکاری دســتگاه های ذیربط همچون فرمانداری ها 
وبســیج ادارات گفت : این عملیات به صورت بسیجی 
وجهادی در طول یکروز انجام شــده وشبکه مخابراتی 
در شهرستان های مینودشت و گالکیش بازسازی شد.

  مشــارکت اداره آب و فاضلاب شهرستان 
دشتی در مانور زلزله

اسکندر مومنی در توضیح این خبر اظهار کرد: مانور 
زلزله در شهرســتان دشتی با هدف بزرگداشت سالروز 
حادثه جانســوز زلزله بم و با همکاری ادارات خدمات 
رســان آب، برق، گاز، راهداری، آتش نشــانی و نیروی 
انتظامی شهرستان دشتی برگزار شد.وی بیان کرد: در این 
مانور که با حضور فرماندار و اداره راه و ترابری شهرستان 
دشتی برگزار شد سطح آمادگی دستگاه های خدمات 
رسانی برای مواقع مواجهه با حوادثی مانند زلزله ارزیابی 
شد.مومنی ادامه داد: اداره امور آب و فاضلاب شهرستان 
دشــتی نیز با حضور موثر در مانور زلزله توان عملیاتی 
نیروهای خود را به نمایش گذاشت.وی افزود: برگزاری 
این مانورها بسیار کمک می کند تا دستگاه ها در صورت 
مواجهه با بحران احتمالی بتوانند در کمترین زمان ممکن 

به مردم حادثه دیده خدمات رسانی کنند.

  تداوم کاهش بارش ها در حوضه های آبریز 
طی دی ماه

 پاییز امســال با وجود بارش های پراکنده در کشور 
فصل بســیار کم بارشــی بود که این روند در دی ماه 
نیز تداوم دارد و آمارها نشــان می دهد که ماه نخست 
زمســتان 1۴0۲ هم وضعیــت بارش ها در حوضه های 

آبریز چشمگیر نیست.
 ارزیابی وضعیت بارش در نخستین فصل از سال آبی 
جاری )پاییز 1۴0۲( نشان می دهد که بارندگی ها در این 
مدت نســبت به دوره بلندمدت با کاهش ۳۳ درصدی 

همراه بوده است.
ایــن وضعیت در ماه نخســت زمســتان نیز تداوم 
یافته و تا پانزدهــم دی ماه بارش مطلوبی رخ نخواهد 
داد. براســاس آمار تازه منتشر شــده از سوی موسسه 
 تحقیقات آب این وضعیت تا ۲۲ دی ماه با اندکی بهبود 

ادامه خواهد داشت.

۶۰ درصد آبی که در 
حال حاضر به دست 

مردم می رسد از 
آب های زیرزمینی 
و ۴۰ درصد از منابع 

آب سطحی است.این 
میزان از شرب در ۱۶۹ 
تصفیه خانه در سطح 

کشور تصفیه می شود.
سرانه آب در دسترس 

هر ایرانی به صورت 
سالانه از سال ۱۳۸۷ 

به بعد حدود ۱۲۰۰ 
مترمکعب است.بر این 
اساس کشور در مرحله 

تنش آبی قرار دارد؛ 
اما پیش بینی می شود 

در حدود سال ۱۴۲۰ 
اگر روند مصرف آب با 

همین شیب ادامه یابد، 
ممکن است به مرحله 

بحران برسیم.

نداشتن ذخیره برفی بسیار نگران کننده است

ســحر تاجبخش گفت: نکته مهم این است که حتی اگر بارش های فرا نرمال نیز داشته باشیم، کم بارشی های آذرماه و سال های 
گذشته جبران نمی شود و همچنان مساله مدیریت منابع آبی از اهمیت بالایی برخوردار است.

وی گفت: همچنین مسئله نداشتن ذخیره برفی نیز بسیار نگران کننده است و در مجموع با توجه به چهار سال خشکسالی پیاپی، 
وضعیت مناسبی پیش رو نیست.

 چرایی عدم تحقق پیش بینی ها درباره ال نینو
وی درباره چرایی عدم تحقق پیش بینی ها طی 6 ماه گذشته مبنی بر فعالیت جریان ال نینو، اظهار داشت: پیش بینی های هواشناسی 
مبتنی بر روش های ریاضی است و همان طور که از نام آن نیز مشخص است این پیش بینی ها بر اساس شواهدی که رصد می شوند، در 
نظر گرفته و اطلاع رسانی می شوند.تاجبخش افزود: به طور تقریبی از ابتدای اردیبهشت مدل های هواشناسی پاییز و زمستان مورد 
رصد قرار گرفته بود که اغلب مدل هایی که اجرا و مدل هایی که از سایر کشورها دریافت کردیم، نشان می داد که در خاورمیانه و از 

جمله ایران و به ویژه مناطق غربی کشور، احتمال بارش وجود داشته است و تا شهریور هم این شواهد وجود داشت.
وی بیان داشت: احتمال افزایش بارش ها در پاییز و زمستان بر اساس این پیش بینی ها بود و در منطقه عرض های میانی که کشور 

ما قرار دارد نیز احتمال 60 تا ۷0 درصد بارش مناسب وجود دارد.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بنابراین با همین ادبیات در شورای عالی آب نیز گزارش شد و راهکارهایی که در دنیا برای 
پیش بینی ها وجود دارد و از آن ها استفاده می شود، به چشم ابزار به آنها نگاه می شود؛ یعنی وسیله ای برای ارتقای فعالیت های مرتبط 
با این پیش بینی ها اســت.رییس ســازمان هواشناسی خاطرنشان کرد: اساساً نمی توانیم اقدامات خود را بر اساس پیش بینی ها انجام 
دهیم و باید ســناریوهای مختلفی در حوزه های مختلف همچون آب، کشــاورزی و محیط زیست تعریف شود تا نسبت به شرایط با 
برنامه و ســناریوی در نظر گرفته شــده در هر زمینه ای اقدامات مناسب انجام دهیم و اگر این پیش بینی ها محقق نشد با سناریوی 
بدبینانه پیش برویم.وی اظهارداشت: در آخرین جلسه ای که در شورای عالی آب با حضور رییس جمهور برگزار شد، یک سناریوی 
بدبینانه مطرح کردیم، به  ویژه در حوزه های کشــاورزی، مدیریت منابع آبی و محیط زیســت که سه حوزه اصلی و با هواشناسی در 

ارتباط هستند سناریوهای بدبینانه در دستور کار قرار گیرد تا کمترین خسارت وارد شود.

 سال ۲۰۲۳، گرمترین سال کره زمین
تاجبخش تاکید کرد: به طور قطع همه ما تمایل داریم که پیش بینی ها محقق شود، اما در برخی مواقع اتفاقاتی در جو می افتد 

که پیش بینی پذیری را کاهش می دهد و یکی از این اتفاقات، افزایش دما است که سال ۲0۲۳ 
به گرم ترین سال تاریخ کره زمین تبدیل شد.

وی تصریح کرد: این مساله موجب شد که الگوهای جو در منطقه خودمان که به دقت رصد 
کرده بودیم چندان با پیش بینی های اردیبهشت مطابقت نداشته باشد.

رییس سازمان هواشناسی گفت: در ماه مهر نزدیک به 1۲ میلی متر از میانگین بارش بلندمدت، 
بارش بیشتری داشتیم. این میزان در آبان ماه به حد نرمال رسید، اما در آذر شرایط بسیار بدی 

داشتیم. آنچه که در آذر رخ داد موجب شد رکورد جدیدی در منطقه ما ثبت شود.
وی افزود:  همچنین نکته قابل توجه این اســت که ما تابســتان گرمــی را تجربه کردیم و 
گرم ترین پاییز را نیز در رکورد خود ثبت کردیم و شــاید در آمار دمای زمســتانی نیز همین 

نتایج را داشته باشیم.
تابخش خاطرنشان کرد: در کل ستون جوی، یک گرمای بی سابقه را داشتیم که در هیچ کدام 
از مدل های پیش بینی تا این اندازه دیده نشــده بود که به نظر می رســد یکی از تأثیرات تغییر 

اقلیم در کشور باشد.
وی درباره شرایط ایران در بهره گیری از فناوری های پیش بینی هوا، گفت: بسیاری از ادوات 

به روز دنیا را در کشور برای هواشناسی داریم، اما مساله مهم تراکم این شبکه دیدبانی است.
این مقام مســوول بیان داشت: مطابق بررسی انجام شده در 1۵ کشور توسعه یافته، متوسط 
ایســتگاه های هواشناسی در کشورها حدود ۲0 کیلومتر است، اما در کشور ما نزدیک به 100 

کیلومتر است؛ بنابراین اختلاف زیادی برای دریافت داده های پرُتراکم داریم.
تاجبخش افزود: سازمان هواشناسی در زمان تنظیم برنامه هفتم توسعه تلاش زیادی داشت تا 
بتواند برای تقویت شبکه دیدبانی در قالب ۲ بند در برنامه گنجانده شود، اما در نهایت هیچکدام 

از بندهای موردنظر ما در برنامه ذکر نشد.
وی ابراز امیدواری کرد در برنامه بودجه سال آینده که در دستور کار است، موضوعات مرتبط 
با هواشناسی گنجانده شود.رییس سازمان هواشناسی ادامه داد: مرکز پژوهش های مجلس اختلاف 
قابل توجه اعتبارات سازمان هواشناسی کشور با سازمان های هواشناسی دیگر کشورها را مورد 
مقایسه قرار داده و در مواردی اعتبارات بیش از 10 برابر اعتبارات سازمان هواشناسی در ایران است.

وی اظهار داشــت: اگر سالیانه یک هزار میلیارد تومان اعتبارات عمرانی سازمان هواشناسی 
تأمین شود می توانیم در مدت پنج سال به داده های قابل توجهی در مساله ایجاد شبکه دیدبانی 

و پیش بینی هواشناسی برسیم.

 خشکی دریاچه ارومیه
تاجبخش درباره دریاچه ارومیه، اظهار داشت: روند خشکی دریاچه ارومیه تقریباً از اواسط دهه 
۸0 آغاز شــد و مربوط به سال های اخیر نیست. به طور قطع کم بارشی نیز در خشکی آن تأثیر 
داشته است، زیرا در سال ۹۸ که بارش های مناسبی داشتیم و سیلاب هایی نیز رخ داد، تراز آب 
دریاچه ارومیه را نیز افزایش داد، اما مساله اصلی که بسیار مطرح شده، مدیریت منابع آبی است.

وی اضافه کرد: سدســازی های بسیاری که انجام شده و افزایش سطح زیر کشت، همچنین 
پایین آمدن سطح تراز آب دریا و رعایت نکردن حقابه های زیست محیطی و موارد دیگر، عوامل 

بسیار مهم تری نسبت به کم بارشی و پیامدهای تغییر اقلیم بوده اند.
این مقام مســوول در پاســخ به این که آیا اعتباراتی از ســازمان مدیریت بحران به سازمان 
هواشناسی تخصیص داده می شود؟ گفت: در سال های گذشته در موضوع نجات دریاچه ارومیه، 
بخش کوچکی از اعتبارات مدیریت بحران به ســازمان هواشناسی رسیده است، اما اصلی ترین 
موضوع سازمان هواشناسی وظایفی است که در قانون های مدیریت بحران و هوای پاک به عهده 

ما گذاشته شده است.
وی گفت: در این حوزه هنوز اعتباراتی را دریافت نکرده ایم و آنچه در حوزه پیشگیری انجام 

شده، بر اساس اعتبارات خودِ سازمان هواشناسی بوده است.
رییس سازمان هواشناسی درباره چگونگی پیش بینی آلودگی هوا و قدرت سازمان هواشناسی 
در این زمینه، اظهارداشــت: بر اســاس بندی از قانون هوای پاک، ما مکلف هستیم که شرایط 
پایداری جو را ۹6 ســاعت پیش از وقوع به وزارت بهداشــت اعلام کنیم که این قانون نیز برای 
آلودگی های ناشی از سوخت فسیلی است.وی گفت: در این زمینه، پیش بینی و اعلام هوای پایدار 
چندان دشوار نیست. اطلاعات موردنیاز وزارت بهداشت به آنها انتقال داده می شود و پس از آن 
وزارت بهداشت باید با برگزاری کمیته اضطرار برای آلودگی هوایی که پیش رو است، تصمیماتی 
اتخاذ کند. اما تا بخشی که مربوط به سازمان هواشناسی است، وظایف به خوبی انجام می شود.

وقوع بارش و تشــکیل ابر، فرایندهایی هســتند که در جو تعریفی مشــخص دارند. یکی از 
اصلی ترین عوامل در شکل گیری شرایط ناپایدار جوی، وضعیت توپوگرافی، پستی و بلندی های 
ســطح زمین و میزان رطوبت اســت که می تواند منجر به بارندگی شود، اما اگر رطوبت وجود 

نداشته باشد وزش باد و خیزش گرد و غبار رخ می دهد.

فشارافزایی پارس جنوبی تولد عسلویه  دیگر است
 مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با تأکید بر اجرای طرح های نگهداشت تولید پارس 
جنوبی گفت: پروژه فشارافزایی میدان پارس جنوبی یک ابرپروژه نگهداشت تولید است 

و در صدر برنامه های شرکت نفت و گاز پارس قرار دارد.
به گزارش از شرکت ملی نفت ایران، »محسن خجسته مهر«، در جلسه مشترک با 
محمدحسین متجلی، مدیرعامل، کارکنان بخش خشکی و سکوهای گازی شرکت نفت 
و گاز پارس و ســخاوت اسدی، مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس 
در عسلویه با بیان اینکه رشد اقتصادی کشور وابسته به تولید نفت و گاز است، افزود: 
شرکت ملی نفت ایران برای تأمین مصارف خانگی، افزایش صادرات و رشد اقتصادی 

مکلف به تولید نفت و گاز است.
وی با اشــاره به اینکه شــرکت نفت و گاز پارس اکنون در کنار اجرای پروژه های 
توسعه ای، تولیدکننده عمده گاز در کشور است، گفت: به همین منظور و در راستای 
پایداری تولید، این شرکت باید به صورت ویژه و به شکل گسترده در زمینه پروژه های 

نگهداشت توان تولید از پارس جنوبی برنامه ریزی کند.
معاون وزیر نفت اجرای طرح های نگهداشــت تولیــد از میدان پارس جنوبی را از 
وظایف اصلی شرکت نفت و گاز پارس عنوان کرد و گفت: در حوزه نگهداشت تولید، 
ابرپروژه فشارافزایی به عنوان یکی از مصادیق این طرح ها در اولویت قرار گرفته است، 

به گونه ای که پارس جنوبی در آینده شاهد تولدی دیگر خواهد بود.
خجســته مهر از دیگر مصادیق طرح های نگهداشت توان تولید را حفاری چاه های 
درون میدانی، اســیدکاری، تعمیر و تکمیل چاه های میدان پارس جنوبی اعلام کرد و 
ادامه داد: باید برای تمامی این طرح ها و پروژه ها که از نوع نگهداشت تولید است به طور 
جدی برنامه ریزی کنیم و لازم اســت به همین منظور بخش مهندسی نفت به صورت 

جدی خود را آماده و مجهز کند.
وی تعمیرات اساسی سکوهای گازی پارس جنوبی را از دیگر فعالیت های مهم شرکت 
نفت و گاز پارس در جهت استمرار تولید گاز توصیف کرد و افزود: لازمه پیشبرد موفق 

برنامه تعمیرات اساسی، وجود ساختار چابک و نیرومند است و از دیگر موضوعاتی که 
در راستای رعایت الزامات پدافند غیرعامل باید مورد توجه قرار گیرد، تأمین تجهیزات و 
تدوین برنامه های تعمیرات اساسی در یک دوره بلندمدت و استفاده از توان پیمانکاران 
توانمند داخلی در این حوزه اســت.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران شتاب بخشی به 
تکمیل فاز 11 پارس جنوبی را از دیگر اولویت ها عنوان کرد و گفت: عملیات حفاری 
چاه ها و ساخت جکت سکوی دوم طرح فاز 11 با اهتمام و جدیت دنبال شود و نباید 
در این زمینه تأخیری صورت گیرد.خجسته مهر با بیان اینکه در زمینه تخصیص بودجه 
برای توسعه میدان های گازی و افزایش تولید گاز، محدودیتی وجود ندارد، اظهار کرد: 
باید برنامه توسعه میدان های گازی کیش و پارس شمالی را نیز با جدیت پیگیری کرد 

و در این زمینه میان میدان های مشترک و غیرمشترک تفاوتی وجود ندارد.
وی در بخش دیگری از اظهارات خود به نقش و اهمیت نیروی انسانی در تولید و 
پیوستگی زنجیره ارزش اشاره کرد و با تأکید بر رسیدگی به مطالبات کارکنان گفت: 
اعتقاد دارم شــرکت موفق، مجموعه ای است که به نیروی انسانی خود به صورت ویژه 

می پردازد و آنها را تکریم می کند.
معاون وزیر نفت در ادامه این جلســه که با ارتبــاط تصویری کارکنان تعدادی از 
ســکوهای گازی پارس جنوبی برگزار شــده بود، با اشاره به اینکه قدردان تلاش های 
ارزشــمند کارکنان شاغل در سکوها و سایر مناطق بوده و بیشتر از دیگران نسبت به 
زحمات شــما آگاه هســتیم، افزود: همکاران ما بدانند به طور جدی مطالبات آنها را 
پیگیــری می کنیم و معتقدیم باید اقدام هایی را کــه در این حوزه موفقیت آمیز بوده 

است به اطلاع برسانیم.
خجسته مهر با بیان اینکه موفقیت هایی که در مجموعه شرکت های مستقر در منطقه 
پارس جنوبی حاصل شــده، نتیجه تلاش های همه کارکنان است، گفت: لازم است از 
مدیران شــرکت های تابع هم قدردانی کنیم، چرا که تحقق برنامه ها در یک سازمان 

نشان دهنده پویایی و موفقیت کل سیستم است.
محمدحسین متجلی، مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس نیز در این جلسه از تحقق 
۹۸ درصدی برنامه تعمیرات اساســی سال 1۴0۲ خبر داد و گفت: با برنامه ریزی های 
انجام شــده در تابستان امسال، تعمیرات اساسی امسال طبق برنامه زمان بندی اجرا و 
دســتورکارهای متعددی که در سال های گذشته انجام نشده بود، به لطف خداوند و 

همت همه همکاران با موفقیت محقق شد.
وی با بیان اینکه کارکنان شــرکت نفت و گاز پارس برای پیشــبرد مأموریت های 
محول شــده در دو حوزه توســعه و تولید تلاش می کنند، اظهار کرد: افزون بر حوزه 
عملیــات تولید گاز، فعالیت هــای اجرایی باقی مانده طرح های پیشــین و طرح های 
جدیدی که در مأموریت این شرکت گنجانده شده، در راستای تداوم تولید با جدیت 

در حال پیگیری است.
همچنین در این نشست سخاوت اسدی، مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی 
انرژی پارس با بیان برنامه ها و رویکردهای این سازمان اظهار کرد: با تمام وجود در کنار 

بخش تولید هستیم و زمینه نگهداشت تولید در منطقه را فراهم می کنیم.
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رییس شورای شهر اهواز گفت: چندین گزینه برای تصدی شهرداری اهواز وجود دارد که اکنون نمی توان نامی از آنها برد.
سید محمدعلی پورموسوی در خصوص حضور نداشتن برخی از اعضای شورای شهر در جلسه بررسی صلاحیت شهردار در جمع خبرنگاران اظهار کرد: قطعا این موضوع مورد پیگیری قرار 

می گیرد تا دیگر همکاران در جلسه حضور پیدا کرده و صحبت های اعضای موافق و مخالف مطرح شود.
وی با اشاره به پیگیری قانونی غیبت اعضا در صحن علنی شورا بیان کرد: در صورتی که غیبت اعضای شورا به پنج جلسه برسد این موضوع را به مراجع مربوطه گزارش خواهیم داد هرچند 

به دنبال حل این مشکل هستیم.
رییس شورای شهر اهواز در پاسخ به این پرسش که آیا برکناری شهردار در آستانه انتخابات و فرا رسیدن سال نو مشکلاتی برای مدیریت شهری ایجاد نخواهد کرد گفت: از آنجا که شهرداری 

یک پست خدماتی بوده مشکلی در روند انتخابات ایجاد نخواهد کرد و از طرفی این تغییر به لحاظ روانی تاثیر مثبتی خواهد داشت.

چندین گزینه برای تصدی 
شهرداری اهواز مطرح است

ایران زمین  

تکمیل پروژه راه آهن 
بوشهر - شیراز و اتصال 

استان بوشهر به خط ریل 
سراسری نقش مهمی در 

رونق اقتصادی استان 
بوشهر خواهد داشت و 
زمینه توسعه استان را 

فراهم می کند.

محمد ایرانی     |       استان بوشهر برای تبدیل شدن به هاب تجارت کشور برای صادرات و واردات نیازمند اتصال به خط ریل سراسری و تکمیل زیرساخت های 
بندری است.

بوشهر درمسیر تبدیل به هاب تجارت

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/10/12
شماره : 1558

اســتان بوشــهر دارای موقعیت خاص و راهبردی در کشور است تا با توسعه و تکمیل زیرساخت ها از جمله راه های دریایی، هوایی، زمینی، 
ریلی و ... به هاب تجارت کشور تبدیل شود.

بندر بوشــهر در حاشــیه خلیج فارس فرصت بســیار خوبی برای مراودات تجاری و بازرگانی با کشورهای همسایه دارد، کاری که مردم این 
استان از سال ها پیش در این زمینه فعالیت داشته اند و حالا باید این تجارت شکل جدیدی به خود بگیرد.

در حال حاضر نیز بخش زیادی از صادرات کشــور مربوط به گمرکات اســتان بوشهر است ولی تکمیل زیرساخت ها به ویژه زیرساخت های 
بندری و همچنین اتصال به خط ریل سراسری می تواند این مسیر را هموارتر کند و توسعه استان سریع تر شود.

اجرای پروژه راه آهن بوشهر - شیراز و اتصال استان بوشهر به خط راه آهن سراسری علاوه بر اینکه برای استان بوشهر سودآور است، می تواند 
برای دیگر استان ها نیز سودآور باشد که مسیر آنها به بوشهر از طریق خط ریلی فراهم شود.

اتصال اســتان بوشــهر به خط راه آهن سراسری می تواند زمینه حمل و نقل بهتر و ارزان تر را برای فعالان اقتصادی در سراسر کشور فراهم 
کند و با توجه به موقعیت خاص بوشهر و فاصله مناسب تا دیگر شهرها، فرصت خوبی محسوب می شود.

یکی از چالش های تجارت در بوشهر، عمق کم کانال دسترسی به بندر بوشهر است که باعث شده تا شناورهای بالای ۳۰ هزار تن نتوانند 
وارد بندر بوشهر شوند و این موضوع نیازمند بهبود زیرساخت های بندری است.

تلاش های خوبی برای توســعه و تقویت زیرســاخت های بندری در بوشــهر صورت گرفته است ولی نیاز است که فضای مناسب برای ورود 
کشتی های ۵۰ هزار تنی و بالاتر در بندر بوشهر ایجاد شود.

  چرخه کامل تولید پنبه تا پوشــاک در زنجان 
عملیاتی شد 

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان زنجان گفت: 
چرخه کامل تولید پنبه تا پوشــاک در زنجــان با احیا و 
راه انــدازی مجموعه تولیدی »ســرجین بافت« پس از 

پیگیری های متعدد در دولت سیزدهم عملیاتی شد.  
 مجید گلشنی در جریان تور رسانه ای شورای اطلاع رسانی 
دولت در جمع خبرنگاران، افزود: صنعت نساجی استان 
زنجان جزو سه صنعت برتر کشور است و جهت گیری ما 

در استان تکمیل چرخه تولید در این بخش خواهد بود.
گلشــنی منفرد ادامه  داد: با انجام مراحل ریســندگی، 
بافندگی و دوخت پوشــاک در یــک مجموعه تولیدی 
محصول نهایی نیز با قیمت مناســبی در اختیار مصرف 

کننده قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه مجموعه تولیدی سرجین بافت با سرمایه 
گذاری بیش از ۲۰ هزار میلیارد ریال به سرانجام رسیده 
است، اظهار کرد: برای خرید تجهیزات این واحد نیز ۵۲ 
میلیون یورو ارز اختصاص یافت که ۳۱ میلیون یورو آن 
از محل صندوق توسعه ملی و مابقی از منابع سهام داران 
تامین شد.گلشــنی گفت: فعالیت این واحد تولیدی در 
صورت تکمیل فازهای بعدی زمینه اشتغال ۲ هزار نفر را 
فراهم می کند.وی افزود: تلاش ما توسعه کل حلقه های 
ارزش تولید در استان است و جهت گیری جذب سرمایه 

گذاری ها نیز با این رویکرد انجام می شود.
به گفته مدیــرکل صنعت، معــدن و تجارت اســتان 
زنجان همزمان با دور دوم ســفر استانی رییس جمهور 
به این اســتان هفت واحد صنعتی و معدنی با ســرمایه 
گــذاری بیــش از ۲۰ هزار میلیــارد تومان در ســطح 
اســتان افتتاح خواهد شد.اســتان زنجان بیش از یک 
 هزار و ۲۰۰ واحد تولیــدی و صنعتــی دارد و در زمان

 حاضر ۴۸ هزار و ۵۰۰ نفر در واحدهای صنعتی اســتان 
مشغول به کار هستند. 

  وضعیت جزایر دریاچه ارومیه مطلوب است
 مسوول پارک ملی دریاچه ارومیه گفت: جزایر پارک ملی 
دریاچه ارومیه  وضعیت مطلوبی دارد و با توجه به احداث 

آب انبارها، ذخایر آب آنها نیز خوب است.
مرتضی داوودی در جریان بازدید خبرنگاران از وضعیت 
برداشت نمک از دریاچه ارومیه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود: در سال های گذشته آب انبارهای بتنی و شیب 
دار جهت ذخیره آب نزولات آسمانی در جزایر احداث شد 

که نتایج  مطلوبی داشته است.
وی اضافــه کــرد: در حال حاضــر در جزایــر کبودان، 
اشک،اسپیر و آرزو ۱۹ آب انبار داریم که ذخایر آنها به ۴۰۰ 

هزار لیتر می رسد.

با تکمیل زیرساخت های بندری و اتصال استان بوشهر به خط ریل سراسری، 
فعالان تجاری کشور می توانند کالاها را از بندر بوشهر وارد کرده و با خط ریلی 

به سراسر کشور منتقل کنند.
توسعه این زیرساخت ها علاوه بر اینکه تجارت در کشور را رونق می دهد، فرصت 
خوبی برای ترانزیت کالا از طریق بندر بوشــهر است، اتصال کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و کشورهای حاشیه دریای خزر می تواند از مهمترین دستاوردهای 

تکمیل این زیرساخت ها باشد.

 تقویت راه های دریایی، زمینی و ریلی
رییس مجمع نمایندگان استان بوشهر در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار مهر اظهار کرد: یکی از مهمترین اولویت ها در اســتان بوشهر تقویت 
حوزه راه ها و گســترش حمل و نقل است که در عرصه دریایی، هوایی، زمینی، 

ریلی، آزادراهی و بزرگراهی دنبال می شود.
تکمیل پروژه راه آهن بوشــهر - شیراز و اتصال اســتان بوشهر به خط ریل 
سراســری نقش مهمی در رونق اقتصادی استان بوشهر خواهد داشت و زمینه 
توسعه استان را فراهم می کندابراهیم رضایی بیان کرد: برای توسعه استان بوشهر 
باید راه ها را تقویت کنیم که در این راستا پروژه های بزرگراهی و آزادراهی بین 
استان های بوشهر و فارس با جدیت دنبال شده و اعتبارات خوبی در این زمینه 

جذب شده است.
وی با اشــاره به جذب ۶۰۰ میلیارد تومان برای آغاز ساخت آزادراه بوشهر - 
شیراز اضافه کرد: تکمیل بزرگراه بوشهر - شیراز نیز از طرح های مهمی است که 

در هر دو استان با جدیت دنبال می شود.
نماینده مردم دشتســتان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تکمیل پروژه 
راه آهن بوشهر - شیراز و اتصال استان بوشهر به خط ریل سراسری نقش مهمی در 
رونق اقتصادی استان بوشهر خواهد داشت و زمینه توسعه استان را فراهم می کند.

رضایی افزود: در حالی که پیش از این پروژه راه آهن بوشهر- شیراز با پیشرفت 
بسیار اندکی روبرو بود، در حال حاضر هر ۱۱ قطعه آن دارای پیمانکار است و با 

تأمین مالی در حال فعالیت هستند.

  اجرای ۹۲ طرح بندری در استان بوشهر
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشهر نیز در گفت وگو با خبرنگار مهر با 
اشاره به برخورداری این استان از بیش از ۹۰۰ کیلومتر مرز آبی با خلیج فارس 
اظهار کرد: استان بوشهر با داشتن ۱۱ بندر تجاری فعال دارای بیشترین تعداد 

از این نظر است.
محمد شکیبی نسب اضافه کرد: هزار و ۸۹۰ فروند از ۲ هزار و ۶۰۰ موتورلنجی 
که در جنوب کشــور وجود دارد مربوط به استان بوشهر است و به همین دلیل 

تقویت زیرساخت های بندری یک اولویت محسوب می شود.
وی با اشاره به اجرا و مطالعه ۹۲ طرح در بنادر استان بوشهر بیان کرد: بنادر 
اســتان بوشهر به کارگاه عمرانی تبدیل شده اند تا شاهد بهبود وضعیت خدمات 

بندری و توسعه تجارت و حمل و نقل دریایی از طریق بنادر استان باشیم.

 توسعه بندر بوشهر با استفاده از بخش خصوصی
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر با اشاره به اجرای پروژه های بزرگ 
زیرساختی در مجتمع بندری نگین افزود: جاده دسترسی، تأسیسات زیربنایی، 

پایانه صادرات مواد معدنی و اسکله پایانه کانتینری را در دست اجرا داریم.
شکیبی نسب با اشاره به استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی برای توسعه 
بندر بوشهر بیان کرد: تفاهم نامه هایی تاکنون امضا شده و چند سرمایه گذار جذب 

شده و در آینده نیز طرح های جدیدی با حضور بخش خصوصی اجرا می شود.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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رییس فدراسیون فوتبال آرژانتین اعلام کرد که پس از بازنشستگی فوق ستاره این تیم، پیراهن شماره ۱۰ آلبی سلسته برای همیشه بایگانی خواهد شد.
 کلودیو تاپیا، رییس فدراسیون فوتبال آرژانتین در نشستی مطبوعاتی خبری بزرگ را اعلام کرد و گفت که پس از بازنشسته شدن لیونل مسی، پیراهن نمادین شماره ۱۰ آلبی سلسته 
بایگانی خواهد شد.تاپیا گفته است که این تصمیم برای ادای احترام به فوق ستاره تیم ملی آرژانتین که پارسال، جام جهانی را بعد از ۳۶ سال به بوئنوس آیرس بازگرداند، اتخاذ شده 

است و بعد از مسی دیگر هیچ بازیکنی شماره ۱۰ آرژانتین را به تن نخواهد کرد.
گرچه تیم های باشــگاهی هر از گاه شــماره های نمادین را به احترام اســطوره های خود بازنشسته می کنند، در تیم های ملی چنین اقدامی تقریبا غیرمرسوم است. در واقع، آرژانتین 
پیش از این قصد داشــت تا به احترام دیگو مارادونا، اســطوره فقید آلبی سلســته، پیراهن شماره ۱۰ را بایگانی کند اما فدراسیون بین المللی فوتبال)فیفا( با این تصمیم مخالفت کرد و 

اینکه این نهاد جهانی این بار تلاش دوباره آرژانتین این بار برای ادای احترام به مسی را تایید کند یا خیر، هنوز مشخص نیست.

شماره ۱۰ آرژانتین پس از 
بازنشستگی مسی، برای 
همیشه بایگانی می شود

  این تیم »آن بالاها« می ماند
پــس از انجام تمامی ۱5 بازی اســتقلال در 
نیم فصــل اول لیگ برتر فوتبال کشــور می توان 
برآوردهای لازم و بالنســبه صحیحی از این تیم 
داشــت اما حتی مخالفان آبی هــای تهرانی هم 
نمی توانند کتمان کنند که جواد نکونام با احتساب 

آنچه در اختیار داشته، نتایج خوبی گرفته است.
سرمربی استقلال با اتخاذ تدابیری که پایه اصلی 
آن روی خوب دفاع کردن و بستن راه های تهاجمی 
حریفان است، تیمی ساخته است که بسیار کم و 
سخت گل می خورد و به همین سبب می تواند در 
تک حملاتش هم گل بزند و پیروز میدان باشد و 
یا در بدترین روزهایش هم حداقل به یک نتیجه 
تساوی برسد.البته استقلال گلزنانی چیره دست 
ندارد و بیشتر گل هایش را مدافعان و  هافبک های 
»پیش رونــده« تیم می زنند اما این نکته هم یک 
دستاورد مهم و مثبت است که در یک تیم نه فقط 
دو، سه گلزن تخصصی بلکه افراد متعددی قادر به 
گلزنی باشند زیرا این قابلیت کارها را برای حریفان 
دشوار و تشخیص فرصت های گلزنی و افراد زننده 
گل را سخت می کند. شاید تیم نکونام فوتبال های 
تهاجمی و چشم نوازی را ارائه نداده باشد و بازی های 
تخریبی اش در لحظاتی که از حریفان پیش افتاده، 
حتی هوادارانش را ناامید کرده باشد اما رسم امروزه 
و هر روزه این است که برای برآورد کار هر مربی و 
تیمی ابتدا به جدول رده بندی لیگ نگاه می کنند و 
چنانچه آن تیم در آن بالاها جا خوش کرده و جزو 
مدعیان جدی قهرمانی باشد، نمی توان ادعا کرد 
که هدفمند نبوده و در راه رسیدن به مقصودش 
سازوکارهایی نامناسب را برگزیده است. تا پایان 
فصل ۱4۰۳-۱4۰2 لیگ برتر فوتبال کشور قریب 
به پنج ماه مانده است و تا آن موقع اتفاقات خوب 
و بد متعددی برای همه تیم ها روی می دهد و چه 
بسیار تیم هایی که از جایگاه قدرت دور شده و به 
سراشیبی درمی غلتند و چه بسیار تیم های دیگری 
که بتدریج هماهنگ تر و بهتر می شوند و در جدول 
رده بندی صعودهای چشمگیری را تجربه خواهند 
کرد. با این حال، هر اتفاقی بیفتد و هر موهبت یا 
بلایی نازل شود، بسیار بعید است یاران سیدحسین 
حسینی تا پایان فصل در جمع سه مدعی اصلی 
نمانند و جنگی پایاپای با دوضلعی دیگر »قدرت« 
نداشته باشند. استقلال لیگ بیست و سوم تیمی 
است که شکستن ساختار آن اصلاً کار آسانی نیست 

و رقبایش را واقعاً فرسوده می کند. 

  جریمه از قرارداد نکو کم می شود؟
جواد نکونام گاهاً در نشست های خبری شرکت 
نمی کند. اخیراً کمیته انضباطی جریمه سنگینی 
برای نکونام در نظر گرفته است. این جریمه 4۰۰ 
میلیون تومان است که رقم کمی نیست. باشگاه 
استقلال قرار اســت جریمه نکونام را بپردازد اما 
شایعاتی وجود دارد مبنی بر اینکه باشگاه استقلال 
در نهایت مبالغی را که بابت جریمه نکونام پرداخت 
کرده از قراردادش کســر خواهد کرد. ســرمربی 
استقلال باید توجه داشته باشد که ادامه غیبت در 
نشست خبری ممکن است بار مالی سنگینی روی 
دوش خودش و باشگاه ایجاد کند و باید طوری جلو 

برود که از این جرایم کم شود.

به دادسرای  انتقال پرونده جعل   دلیل 
رسانه

این سؤال مطرح شده که چرا پرونده شکایت 
خانی از خطیر به دادگاه فرهنگ و رســانه رفته 
است. تحقیقات در این راستا نشان می دهد به دلیل 
شکایت باشگاه استقلال از عاملان رسانه ای شدن 
این شکایتنامه، پس از بررسی های لازم این پرونده 
به دادسرای فرهنگ و رسانه رفته است. باشگاه 
استقلال معتقد اســت با توجه به اینکه ادعای 
خانی در مراحل ابتدایی تحقیقات قرار داشته و 
هیچ چیزی قطعی نبوده نباید این مسأله رسانه ای 
 می شده و به همین خاطر شکایت رسمی شان را

 مطرح کرده اند.

 قدوس حالا در نقطه اوج 
بازیگری خود قرار دارد 
و با این کیفیت ممتاز در 

جام ملت ها قرار است 
بار اصلی تیم را بر دوش 
بکشد؛  مردی که سخت 

به او و تردستی هایش در 
میانه زمین دل بسته ایم.

قدوس، آچار فرانسه همه کاره

ورزش 

وقتی کارلوس کی روش دوره افتاد تا ستاره های ایرانی الاصل در سراسر جهان را به تیم ملی دعوت کند، قدوس یکی از 
مهم ترین ها بود که در سوئد طنازی می کرد و در نهایت پیراهن تیم ملی را بر تن نمود. 

ســامان از همان روز نخســت در تیم ملی یک چهره متفاوت داشــت؛ چه در ادبیات، چه در لایف استایل و البته چه در 
بازی. او از همان روز نخســت حضور در تیم ملی نشــان داد که سبک بازی اش با بقیه متفاوت است و فوتبال را نه به شکل 
غریزی بلکه به سبک مدرسه ای بازی می کند. ستاره ای که با همین فوتبال متفاوت و البته هوش بالایش می توانست ژنرال 

خط هافبک تیم ملی باشد اما با وجود کیفیت ممتازش هرگز جای ثابتی در تیم کی روش نداشت.
 ســرمربی پرتغالی در تیم ملی چریک می خواســت و قدوس چریک نبود. او یک سولوئیستی بود که در ارتش کی روش، 

سازی متفاوت می نواخت و سرمربی پرتغالی هرگز این ساز را دوست نداشت.
 او با کج سلیقگی هرگز به قدوس به چشم یک مهره ثابت میدان نداد در حالی که سامان با کیفیت ممتازش می توانست 

کیفیت تیم ملی را تغییر دهد.
در دوران اســکوچیچ اما قدوس آرام آرام بدل به مهره اصلی شــد اما ماه عسل اسکوچیچ در آستانه جام جهانی به طرز 
بیرحمانه ای تمام شد تا سرمربی پرتغالی پس از ۳ سال دور دنیا زدن و ناکام شدن هبه بگیرد و در قطر روی نیمکت تیم 
ملی بنشــیند. داســتان تکراری دوباره از نو نوشته شد؛ قدوس به نیمکت تبعید شــد تا تیم ملی از توانایی های این ستاره 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/10/12
شماره : 1558

جریمه و محرومیت در انتظار سامره و نکونام؟
در روزهایــی کــه پرونــده نیم فصل اول بســته شــده تا تمــام حواس ها به 
بازی های تیم ملی جمع شــود، فرصتی می شــود تا ارکان قضایی فوتبال به سراغ 
افــرادی بروند که در هنــگام عصبانیت به دور از در نظر گرفتن مســائل حقوقی 
 صحبت های تندی علیه رأی اســتیناف داشــته اند و قطعاً در این میان بیش از هر

 تیمی استقلال متضرر می شود. 
در حالــی که قانون ســقف بودجه بدون در نظر گرفتــن ملاحظات حقوقی در 
فوتبال اجرا شد و خیلی زود با رأی استیناف مشخص شد که وجه قانونی نداشته 
و قانونگــذاران در یک جلســه دورهمی قانونی را اعمــال کردند که در اجرای آن 
نتوانستند ملاحظات قضایی )قید کردن کلمه لازم الاجرا و همچنین تصویب آن در 
آیین نامه انضباطی( را لحاظ کنند، حمله شدیداللحن استقلالی ها به کمیته استیناف 

می تواند عواقب بدی داشته باشد. 
شــاید یک بار دیگر با احضار علی ســامره و حتی جواد نکونام که علیه کمیته 
استیناف صحبت کردند، استقلالی ها در شوک دیگر فرو بروند و از آنجایی که رئیس 
کمیته استیناف بشدت از مسئولان استقلال دلخور است قطعاً کمیته اخلاق بدون 
ملاحظه ای در خصوص سامره و نکونام )خصوصاً سامره( رأی می دهد و اگر سرپرست 

استقلال با محرومیت سنگین مواجه شد، نباید خیلی متعجب شد. 
چرا که در روزهایی که لیگ خلوت اســت و در ســکوت خبری به ســر می برد 
مردان ارکان قضایی با حوصله به پرونده استقلالی ها رسیدگی می کنند و در مورد 

آنها تصمیم می گیرند. 
بد نیست مصاحبه سامره را در شبی که رأی استیناف در خصوص بازگشت چهار 
امتیاز سپاهان و یک امتیاز پرسپولیس صادر شد با هم مرور کنیم تا متوجه شویم 
که سرپرســت استقلال در خطر چه محرومیتی قرار دارد. علی سامره در بخشی از 
صحبت های تند خود علیه رأی استیناف گفت: »مؤمن بازی در نیاورید، چند بدهیم 
ما هم تخلف کنیم!؟ واقعاً شورش را درآورده اند و این فوتبال شده مسخره بازی که 
هر طور بخواهند رفتار کنند. من می خواهم بدانم اگر این تیم ها خلاف نکرده اند چرا 
جریمه های شان را نمی بخشند. اگر خلافی شده که شده پس چرا رأی را برگرداندند. 

با این کار فقط راه خلاف در فوتبال را باز کرده و به نوعی آموزش می دهند که اگر 
خواستیم قانون را دور بزنیم و بعد پولش را بدهیم. 

اگــر ایــن طور اســت الان هم رقم شــان را بگویند تا باشــگاه هــم پرداخت 
کنــد و جــدول را برگردانند. خیلی جالب اســت، خودشــان در برنامه تلویزیونی 
 بــه خلاف شــان و گرفتــن پول از شــخصی خارج از باشــگاه اعتــراف می کنند

 اما الان امتیازشان هم برمی گردد.«
در همین راســتا اما نکونام هم گلایه خود را در خصوص رأی صادر شده مطرح 
کــرد اما جملات او به تندی ســامره نبود. نکونــام در این زمینه گفت: »روزی که 
 بــا صدای بلند اعــلام کردم قانون فوتبــال را باید فوتبالی ها بنویســند به خاطر

 همین روزها بود.
 من اگر حرفی می زنم دلم به حال باشگاهی می سوزد که حقش را در روز روشن 
خورده اند. اگر بخواهم درباره مشــکلاتی که قانون سقف بودجه برایمان ایجاد کرد 

بنویسم ۱۰ جلد کتاب می شود. 
فقــط از دوســتان خواهش می کنم کــه دیگر در این فوتبــال حرف از عدالت 
نزنند. هوادار اســتقلال دیگر نمی پذیرد که در ایــن فوتبال رقابت برابر، فیرپلی و 

جوانمردانه وجود دارد. کجا هســتند دوستانی که می گفتند نتایج تیم های متخلف 
۳ بر صفر می شــود؟! الان جواب هوادار اســتقلال را چه کسی می دهد؟« سرمربی 
اســتقلال با اشاره به شرایط هواداران اســتقلال گفت: »من بغضم می گیرد وقتی 
می بینم بچه ای حدود ۱2ســاله با مشکلات جسمانی شــدید از هزار کیلومتر آن 
 طرف تر خودش را به کمپ اســتقلال می رساند و پدر و مادرش می گویند استقلال 

تمام زندگی اش است.
 من عشــق واقعی را در همین کمپ اســتقلال دیده ام. اینجا هوادارانی دیده ام 
که هزارتا مثل نکونام باید جلویشــان کمر خم کنند. من الان به این هواداران چه 

بگویم؟ بگویم قانون فقط برای استقلال بود؟«
با توجه به اظهار نظر ســرمربی و سرپرســت اســتقلال، هواداران شــاکی این 
تیــم امــا در فضای مجازی علیه اســتیناف موضع تندی گرفتنــد و در این چند 
وقــت اخیــر جو بــدی راه افتــاد. اینطور که گفته می شــود کمیتــه اخلاق که 
کارش رســیدگی بــه این تخلفات فوتبالی اســت قصد دارد به این مســأله ورود 
کرده و اســتقلالی ها را مؤاخــذه کند. به طور حتم کمیته اخلاق بزودی ســامره 
 و نکونــام را احضــار می کند و این امکان وجود دارد که ســرمربی و سرپرســت

 اســتقلال محروم و جریمه شــوند. طی روزهای آتی تکلیف این مسأله مشخص 
خواهد شد و شاید دوباره استقلالی ها با موجی از اعتراضات و مسائلی از این قبیل 

مواجه شوند.

  پرونده محرومیت تماشاگران استقلال در کمیته استیناف؟
کمیته انضباطی چندی پیش تماشــاگران استقلال را با یک جلسه محرومیت 
مواجه کرد، اما این محرومیت در بازی با پیکان اعمال نشــد تا پرونده تماشاگران 
اســتقلال در کمیته اســتیناف بررسی شــود. بزودی این پرونده به دست صالحی 
می رســد و قرار اســت رئیس اســتیناف در این خصوص تصمیم گیــری کند، اما 
 احتمال اینکه رأی تأیید شــود و تماشــاگران اســتقلال از تماشای بازی تیم شان 

محروم شوند زیاد است.

سعید جمشیدیان     |      او تافته جدا بافته است. ستاره ای که از روز نخست در تیم ملی یک جدا افتاده بود. ستاره ای که در همه ابعاد با همه تفاوت 
داشت و این تفاوت را به طرز ملموسی به رخ می کشید.

ممتاز محروم بماند و البته ناکامی تمام عیاری را تجربه کند.
پس از شکست شرم آور در جام جهانی، نوبت به امیر قلعه نویی رسید و او فلسفه متفاوتی را در 
تیم ملی پیاده کرد. او برای اجرای تفکراتش نیاز به یک ژوکر داشت و این ژوکر کسی به جز سامان 
قدوس نبود. ستاره ای که در تیم ملی نقش اصلی و کلیدی بر عهده گرفت و بدل به مغز متفکر تیم 
ملی شد؛ آنچه  که نقطه عطفی در دوران حضور او در تیم ملی به شمار می رود. همزمان قدوس 
 در انگلیس و در باشگاه برنتفورد از قالب یک ذخیره خارج شد و به ترکیب اصلی راه یافت تا در 

مهم ترین لیگ فوتبال دنیا نیز یک بازیکن ثابت باشد که هر هفته تنه به تنه بزرگان می زند. 
ســتاره ای که در برنتفورد شــرایط متفاوتی دارد و نقش یک آچار فرانسه را بر عهده گرفته. او 
در هر پستی که خالی است و برنتفورد مشکل دارد، به میدان می رود و البته نمایش باکیفیتی را 

ارائه می کند. به گونه ای که بدل به یک بازیکن چند پسته شده.
 قدوس حالا در نقطه اوج بازیگری خود قرار دارد و با این کیفیت ممتاز در جام ملت ها قرار است 
بار اصلی تیم را بر دوش بکشد؛  مردی که سخت به او و تردستی هایش در میانه زمین دل بسته ایم.

  آنچه خوبان همه دارند، تو یکجا داری
اینکه یک بازیکن آچار فرانسه تیمش باشد و بتواند در پست های مختلفی بدون چون و چرا 
به میدان برود، موهبتی اســت که نصیب هر تیم و مربی ای نمی شــود. این خصوصیاتی است که 

در چند سال اخیر درباره وحید امیری به کار برده شده است. 
ســتاره خستگی ناپذیر پرسپولیس و تیم ملی که در این سال ها در پست های مختلفی به غیر 

از دروازه بان به میدان رفته و بازی های بسیار خوبی را هم از خود به نمایش گذاشته است. 
گاهی پیش آمده که امیری در یک بازی مهاجم بوده اما پس از تغییر تاکتیک تیم و تعویض 
هم تیمی اش به دفاع چپ منتقل شــده اســت. حالا اما مدتی اســت که وحید از میادین به دور 
است و به خاطر آسیب دیدگی که در آن به بهبودی کامل نرسیده، جام ملت های آسیا را هم از 

دست خواهد داد و غایب بزرگ تیم ملی است. 
اما امیر قلعه نویی در غیاب این بازیکن چند پســته، حــالا می تواند روی یک بازیکن دیگر با 
همین خصوصیات حســاب باز کند که او ســامان قدوس است؛ بازیکنی که در این فصل به یکی 

از ستاره های برنتفورد در لیگ برتر انگلیس تبدیل شده است.
 قدوس در شرایطی این فصل دوباره به برنتفورد بازگشت که تا پیش از این همه او را به عنوان یک 
هافبک بازی ساز می شناختند اما توماس فرانک سرمربی دانمارکی زنبورها که ویژگی های سامان را 
می شناخت و در فصل گذشته لیگ برتر جزیره هم در معدود بازی هایی از او به عنوان دفاع راست 
 استفاده کرده بود، در این فصل، وظایف او را گسترش داده و قدوس در این فصل به دلیل مصدومیت های
 زیاد بازیکنان برنتفورد  در  دفاع راست، دفاع چپ، وینگر راست و وینگر چپ بازی کرده است.

 بازیکنــی کــه از وظایفی که به عهده او گذاشــته شــده، به خوبی برآمــده و اخیراً جایزه 
گل مــاه انگلیس را هم با شــلیک تماشــایی مقابل برنلی دریافت کرد. ضمن اینکه ســامان با 
4۳ بــازی در لیــگ برتر، 4۳ بازی در چمپیونشــیپ، 9 بازی در جام اتحادیــه و پنج بازی در 
 جــام حذفی انگلیس به رکورد ۱۰۰ بازی برای برنتفورد رســیده و جــزو بازیکنان باتجربه این 
تیــم بــه شــمار می رود. ایــن را باید در نظر داشــت که قــدوس در تیمی بــازی می کند که 
به زعم بســیاری از کارشناســان فوتبال جهان، در ســخت ترین لیگ دنیا بــه میدان می رود و 
حــالا آمادگی بــالای این بازیکن ۳۰ ســاله و توانایــی اش برای بازی در پســت های مختلف، 
 بهتریــن خبــر برای ســرمربی تیــم ملی به شــمار می رود. او حــالا در این گذرگاه ســخت، 
به مهره کلیدی قلعه نویی تبدیل شده است. این ویژگی ها در حالی در قدوس به وجود آمده که او 
یک بازیکن سربه زیر و در خدمت تیم است و خود را از حاشیه هایی که گاهی دیگر بازیکنان با آن 
دست به گریبان می شوند، دور نگه می دارد و اینجاست که باید به این شعر فریدون مشیری اشاره 
کرد که گفته: »آنچه خوبان همه دارند تو یکجا داری، بی سبب نیست که در کنج دلم جا داری.«
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دلار  50.500

یورو 56.300

پوند  63.800

درهم  13.780

لیر  1.730

سکه  تمام  29.650.000

سکه نیم  16.050.000

سکه ربع  10.550.000

سکه یک گرمی  5.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

آیا تحول صعودی برای 
دلار در راه است؟

عاطفه دهقانی   |  داچیا مطمئناً یک داستان 
موفقیت آمیز در گروه رنو بوده است که به دلیل 
رویکرد مقرون به صرفه اش شناخته می شود. این فقط یک 
استراتژی موقت بود تا این برند رومانیایی خط تولید خود را 
به بخش های اصلی و جدیدتر گسترش دهد. داچیا به دنبال 
شاسی بلند داستر و بیگستر، در حال حاضر در حال توسعه 
دو مدل جدید با ابعاد کامپکت اســت: یک استیشن واگن 
کراس و یک سدان سبک فست بک که قرار است هر دو در 

سال ۲۰۲۶ معرفی شوند.
 در حالی که اطلاعــات دقیق در مورد مدل های جدید 
داچیــا هنوز محدود اســت، اینجا تمــام اطلاعات موجود 
جمع آوری شده و رندرهایی از استیشن واگن کراس آینده 

وجود دارد.
پروژه جدید که با نام Dacia C-Neo شــناخته می شود، 
بــا هدف پر کردن شــکاف در بازار خودرو طراحی شــده 
است. بسیاری از خودروسازان تولید خودروهای هاچ بک و 
سدان های کامپکت با موتور احتراق داخلی )ICE( را متوقف 

کرده اند یا متعهد شده اند که در این بخش کاملًا برقی باشند. 
این یک خلاء در بــازار مدل های مقرون به صرفه با موتور 
بنزینی ایجاد کرده اســت. داچیا با ارائه خودرویی با فضای 
داخلی جادار، ویژگی های ماجراجویانه و قیمت رقابتی، برای 
اســتفاده از این فرصت وارد عمل شده است. این خودرو را 
به عنوان پاســخ این برند رومانیایی به اشــکودا اکتاویا در 
نظر بگیرید، که در هر دو مدل هاچ بک و استیشــن واگن 

موجود است.
همانطور که در رندرها نشان داده شده است، پیش بینی 
می شود که Dacia C-Neo از زبان طراحی جدید معرفی شده 
توســط شاسی بلندهای داستر و بیگستر استفاده کند. این 
خودرو احتمالاً شامل چراغ های LED باریک، سطوح براق و 
عناصر طراحی است که معمولاً در کراس اورها یافت می شود 

و حس ماجراجویی را القا می کند.
انتظار می رود C-Neo حدود ۴۶۰۰ میلی متر )۱۸۱ اینچ( 
طول داشته باشد که در نتیجه کابینی جادار دارد. این امکان 
وجود دارد که داشبورد و بیشتر کنترلرها با شاسی بلندهای 

داستر و بیگستر مشترک باشد و به داچیا اجازه می دهد در 
هزینه های تحقیق و توسعه صرفه جویی کند. علاوه بر این، 
طیف گســترده ای از لوازم جانبی داچیا آن را به گزینه ای 
ایــده آل برای کمپینگ و فعالیت های مختلف در فضای باز 

تبدیل می کند.
بــا توجه بــه زیرســاخت ها، کل خط تولیــد داچیا بر 
اســاس معماری CMF-B گروه رنو ساخته شده که مزایای 
صرفه جویی در هزینه را، در تولید و توســعه فراهم می کند. 
مدل های C-Neo نیز از این قاعده مســتثنی نخواهند بود و 
زیربنای خود را با بیگســتر، پرچم دار آتی شاسی بلند داچیا 

به اشتراک می گذارند.
انتظار می رود که گزینه پیشــرانه شــامل نســخه های 
هیبریدی ملایم و دوگانه ســوز باشــد که در آینده امکان 
عرضه یــک پلاگین هیبریدی هم وجود دارد. در حالی که 
 Denis ،هنوز به طور رسمی اعلام نشده است C-Neo پروژه
Le Vot، مدیر عامل داچیا تایید کرده است که دو مدل جدید 

قرار است در سال ۲۰۲۶ معرفی شوند.

بــا وجود برخــی عوامل همچون رشــد اقتصادی 
انعطاف پذیر ایالات متحده، دلار آمریکا در محدودیت 
قرار گرفت؛ حال باید دید این ارز می تواند جایگاه خود 

را حفظ کند.
 به نقل از اینوســتینگ، تغییر رویکرد فدرال رزرو 
در ماه دســامبر باعث شد که افت ارزش دلار در سال 
۲۰۲۴ سناریوی ادامه داری باشد؛ گرچه قدرت فراگیر 
اقتصاد در ایالات متحده می تواند کاهش بهای ارز ایالات 

متحده را محدود کند.
پس از افزایش نرخ بهره در سال ۲۰۲۲ به بالاترین 
حد دو دهه ی اخیــر که فدرال رزرو به آن اقدام کرد، 
ارز ایالات متحده در سال جاری به دلیل رشد اقتصادی 
انعطاف پذیــر در ایالات متحده و همچنین تعهد بانک 
مرکزی برای بالا نگه داشــتن هزینه های استقراض، تا 

حد زیادی محدود شد.
گذشــته از آن، دلار در سال جاری، در برابر سبدی 
از همتایان خود در مسیر کاهش ۲ درصدی قرار دارد 
که در واقع، اولین کاهش ســالانه ی آن از سال ۲۰۲۰ 

تلقی می شود.
اما در حوزه ی رویدادهای کلیدی، جروم پاول، رئیس 
هیئت مدیره با اشاره به کاهش تورم، بر پایان سخت تر 
شدن سیاست پولی تاریخی تأکید کرد که نرخ ها را به 
بالاترین سطح خود در دهه های اخیر رساند؛ در واقع، 
نشســت دســامبر فدرال رزرو، به تغییری غیرمنتظره 
اشاره داشت. هم اکنون، سیاست گذاران 75 واحد کاهش 

در سال آینده را پیش بینی می کنند.

 نرخ بهره
بدیهی اســت که کاهش نرخ ها عموماً به عنوان یک 
باد مخالف برای دلار تلقی می شــود و به این ترتیب، 
از جذابیت دارایی های دلاری برای ســرمایه گذاران در 

جستجوی سود، می کاهد.
افزون بر آن، گرچه استراتژیست ها انتظار داشتند که 
دلار در سال آینده تضعیف شود، اما کاهش نرخ سریع تر 

می تواند روند نزولی ارز را تسریع کند.
با این حال، شــرط بندی بر روی دلار ضعیف تر در 
ســال های اخیر یک اقدام ریسکی بوده است و برخی 
از ســرمایه گذاران موضع احتیاط را ترجیح داده اند. به 
علاوه، اقتصــاد ایالات متحده کــه عملکردی بهتر از 
همتایان خود دارد، می تواند یکی از عواملی تلقی شود 

که مانعی بر سر راه سرمایه گذاران نزولی قرار دهد.
کیت جوکز، استراتژیســت ارشــد فارکس FX در 
سوســایت جنرالز، مفهوم »اســتثناگرایی آمریکا« را 
عنوان کرد که عامل تقویت آن، تشدید سیاست پولی 
تهاجمی فدرال رزرو در کنار سیاست گذاری های پس 
از همه گیری برای ارتقای رشــد ایالات متحده است و 
این مفهوم، قدرتمندترین رشــد دلار را از دهه ۱9۸۰ 
رقم زده است.در همین راستا، صندوق بین المللی پول 
در مــاه اکتبر پیش بینی کرد که اقتصاد ایالات متحده 
در سال ۲۰۲۴ به میزان ۱.5 درصد رشد کند، در حالی 
که این رشد برای منطقه یورو ۱.۲ درصد و برای چین 

۴.۲ درصد خواهد بود.
البته، مســیر دلار می تواند به این بســتگی داشته 
باشــد کــه کاهش تورم فــدرال رزرو تا چــه حد در 
قیمت گذاری آن منعکس شــده اســت. قراردادهای 
آتی مرتبط با نرخ سیاســت فدرال رزرو نشان می دهد 
که ســرمایه گذاران در سال آینده بیش از ۱5۰ واحد 
کاهش را در نظر دارنــد که تقریباً دو برابر آن چیزی 
است که سیاســت گذاران فدرال رزرو اعمال کرده اند.

 StoneX مت ولر، رئیس تحقیقات بازار در اســتونکس
 بر این باور است که اگر تورم متوقف شود و به کاهش

 خود ادامه ندهد، این همان نقطه ای اســت که فدرال 
رزرو رشــد خواهد کرد. این قطعاً یک تحول صعودی 

برای دلار خواهد بود.

  دلار آمریکا
وی همچنیــن فــدرال رزرو را مصمــم به کاهش 
سیاست های خود دانســت و خاطرنشان کرد که این 
موضوع می تواند برخی از این دســتاوردها را معکوس 

کند.

  آیا محو شدن قدرت، در راه است؟
بــا توجه به نقــش کلیدی ارز ایــالات متحده در 
امــور مالی جهانی، احقاق حق دلار برای تحلیلگران و 

سرمایه گذاران موضوع مهمی است.

چهار دهه پیش، ایجی تویودا، رئیس تویوتا، تمام توان شرکت 
خود را به سمت ایجاد یک پرچمدار جدید هدایت کرد. ۱۴۰۰ 
مهندس، ۲۳۰۰ تکنسین، نزدیک به دو میلیون مایل آزمایش، 
و یک میلیارد دلار هزینه، اعدادی هستند که برای ایجاد این 

پرچمدار خرج شده است. 
شــش ســال بعد، در ژانویه ۱9۸9، لکســس LS۴۰۰ در 
نمایشــگاه خودروی دیترویت رونمایی شد و این برند جدید، 

بازی خودروهای لوکس را برای همیشه تغییر داد.

 Bring a Trailer موجود در تصویر، برای حراج در LS۴۰۰ این
حضــور دارد. این خودرو یک نمونه اولیه با ۱۰۶ هزار کیلومتر 
کارکرد است. LS۴۰۰ با پیشرانه ۴.۰ لیتری V-۸، مدتهاست که 

ثابت کرده بادوام و بسیار با کیفیت است.
رنگ نقره ای این خودرو در اینجا، واقعاً طرحی را نشان می دهد 
که به شکلی جاودانه کهنه شده است. محصولات مدرن لکسس 
امروزه با زوایای تند و تیز و جلوپنجره های بزرگ عرضه می شوند 

که با طراحی های دهه 9۰ خود بسیار فاصله دارند.

کیفیت این خودروی 35 ساله 
از چینی های مونتاژی بازار ایران 
بالاتر است!

پیشرفت خیره کننده خودروسازی که پیشرفت خیره کننده خودروسازی که 
تولیدکننده داستر و ساندرو است!تولیدکننده داستر و ساندرو است!

یک پژوهش جدید نشان می دهد که وقتی 
صحبت از واقعیت مجازی به میان می آید، ارتباط 

عاطفی، گرافیک پیچیده را شکست می دهد.
به نقل از ادونســد ســاینس نیوز، واقعیت 
مجازی فراگیر، سیســتمی است که به کاربران 
امکان می دهد تا یک هدســت داشــته باشند 
و بــدون عبــور کردن از اتاق نشــیمن خود یا 
رویارویی با اتفاقاتــی خطرناک تر از برخورد با 
مبلمان، برخوردهایی را در محیط های بیرون از 

این دنیا تجربه کنند.
کت  شــر ی  ش هــا ر ا گز س  ســا ا بر
»استاتیســتا«)Statista( کــه در حــوزه داده 
تخصــص دارد، انتظار مــی رود آرزوی گیمرها 
بــرای ورود به دنیای مجــازی و تجربه دیدن، 
لمس کردن، شــنیدن صداها و حتی احساس 
مزه ها و بوها، ارزش بازار جهانی واقعیت مجازی 
را از حدود ۱۲ میلیارد دلار در ســال ۲۰۲۲ به 

۲۲ میلیارد دلار افزایش دهد.
فراتر از بازی، واقعیت مجازی در زمینه های 
دیگر مانند آموزش و حتی توانبخشی پزشکی 
نیز اهمیت دارد. با رایج تر شدن واقعیت مجازی 
در خانواده های سراسر کشورهای توسعه یافته، 
فنــاوری ورای واقعیــت مجازی پیشــرفته تر 
می شود. این پیشرفت شامل گرافیک و تصاویر 

بهبودیافته است.
یک پژوهش جدید نشان می دهد که وفاداری 
گرافیکی ممکن اســت در واقع مهم ترین جنبه 
دنیــای واقعیت مجازی نباشــد. این پژوهش 
می گوید که یک ارتباط عاطفی قوی ممکن است 
در واقع مهم تر از گرافیک یا میدان دید باشــد. 
وقتی صحبت از احساس قوی به میان می آید، 

یعنی طرفین در آن غوطه ور شده اند.
»کرســنت جیکول«مدرس دپارتمان علوم 
رایانه »دانشگاه باث«و پژوهشگر ارشد این پروژه 
گفت: پول زیادی برای بهتر شدن هدست ها و 
صفحه نمایش ها و واقعی تر کردن دنیای مجازی 
صرف می شود اما باید تلاش بیشتری روی بهبود 

تجربه احساسی کاربر متمرکز شود.
یافته های این پژوهش بدین معنا هســتند 
که در آینده گیمرها ممکن اســت برای خرید 
مجازی،  واقعیت  گران قیمت  ســخت افزارهای 

تحت فشار کمتری باشند.

  فناوری در برابر احساسات
این اولین پژوهشی است که تأثیر عوامل فنی 
و انســانی را بر احساس حضور کاربر -احساس 
عاملیت و توانایی تأثیرگذاری- در دنیای واقعیت 
مجازی آزمایش می کند.جیکول و همکارانش در 
دپارتمان علوم رایانه و گروه روان شناسی دانشگاه 
باث، بازی های تعاملی و یک پرسشنامه  را به ۳۶۰ 
شرکت کننده دادند. این کار به گروه امکان داد تا 
احساسات و عاملیتی را که شرکت کنندگان در 
دنیای واقعیت مجازی احساس می کردند، درک 
کنند.این گروه پژوهشی، احساسات تجربه شده 
توسط کاربران  و همچنین گرافیک و میدان دید 
بازی ها را بررسی کردند و در مجموع ۱۶ ترکیب 
احتمالی را از جهان های واقعیت مجازی به دست 
آوردند. این کار به گروه امکان داد تا ببینند که 
هر یک از این عوامل در واقع چقدر اهمیت دارند.

یکی از بازی ها شــامل دفاع کاربر از خود در 
برابر یک گرگ با استفاده از مشعلی بود که روی 
صورت حیوان تهدیدکننده می تابید. این محیط 
ترس آور زمانی که از نظر گرافیکی واقع گرایانه 
باشد، مؤثرتر اســت. هنگامی که گرگ با یک 
سگ بازیگوش جایگزین شد و یک نشانگر لیزری 
جای مشعل را گرفت تا برای بازی کردن با سگ 
شکاری برای القای شادی به کار برود، میدان دید 
و گرافیک تأثیر کمی بر حضور داشتند.جیکول 
گفت: بر خلاف فرضیه های پیشین، عوامل فنی 
به طور مستقیم بر حضور تأثیر نمی گذارند اما 
وقتی عوامل فنی با عوامل انسانی جفت می شوند 
و برای مثال، توانایی محیط مجازی برای ایجاد 
ترس و عاملیت به کار می رود، حضور تحت تأثیر 
قرار می گیرد. به عبارت دیگر، »آنجا بودن« برای 
حداکثر تأثیر باید با »آنجا انجام دادن« تکمیل 
شــود. نکته اصلی این اســت که احساسات و 
عاملیت برای القای حضور بســیار مهم هستند 

اما واقع گرایی بصری این گونه نیست.
جیکــول و همکارانش قصد دارند بیشــتر 
بررســی کنند که چه عواملی بــر نحوه تجربه 
کاربران از واقعیت مجازی تأثیر می گذارند. آنها 
از احساساتی مانند ترس و شادی فراتر می روند 
و تــلاش می کنند ببیننــد چگونه ویژگی های 
شــخصیتی یک کاربر بر حس حضور او در یک 

محیط واقعیت مجازی تأثیر می گذارد.
یافته های این پژوهش گسترده می توانند به 
توسعه دهندگان نرم افزار واقعیت  مجازی آینده 
کمک کنند تا با طراحی جنبه های احساسی و 
فنی خلاقیت های خود، دنیای مجازی را بهبود 

ببخشند.

غلبه احساسات بر گرافیک در 
واقعیت مجازی

بهترین فیلم های سال بهترین فیلم های سال ۲۰۲۴۲۰۲۴ که بی صبرانه منتظرشان هستیم که بی صبرانه منتظرشان هستیم
با آغاز ســال نو میلادی، فهرســتی از بهترین فیلم های سال ۲۰۲۴ از بزرگان سینمای جهان را 
گردآوری کرده ایم که بی صبرانه منتظر آمدنشان هستیم.عشق و علاقه مردم به فیلم های سینمایی 
نقش مهمی در فرهنگ جهانی ایفا می کند. فیلم به عنوان یک هنر چندرسانه ای قادر است احساسات، 
ایده ها، و داستان های گوناگون را به تصویر بکشد و تاثیرگذاری بی پایان بر ذهن و احساسات تماشاگران 
داشته باشد. مردم از فیلم به عنوان یک وسیله برای فرار از واقعیت استفاده می کنند، جایی که می توانند 
به دنیایی خیالی و داستان هایی متنوع فرار کنند. همچنین، فیلم ها می توانند به عنوان یک وسیله برای 
نقد و تفکر در مورد مسائل اجتماعی، فرهنگی، و انسانی عمل کنند و درک افراد را از دیگران و جوامع 
مختلف گسترش دهند.با پیشرفت فناوری و اینترنت، دسترسی آسان به فیلم ها به وسیله پلتفرم های 
استریمینگ، تلویزیون های هوشمند و دیگر وسایل دیجیتال، علاقه مردم به دیدن فیلم ها را تقویت 
کرده است. این پویایی در دنیای سینما باعث شده تا مردم به سرعت به آخرین اثرات سینمایی دست 

پیدا کنند و تجربه جذاب و هیجان انگیز دیدن فیلم های جدید را تجربه کنند.

بهترین فیلم های سال ۲۰۲۴ که در راه اند
ســال ۲۰۲۳، آثار بسیار جذابی روی پرده های ســینما و پلتفرم های استریم آمد. ما در مقالات 
متعددی به بررسی بهترین فیلم های سال ۲۰۲۳ پرداختیم که می توانید آن ها را مطالعه کنید. اما 
در اینجا می خواهیم به معرفی بهترین فیلم های سال ۲۰۲۴ بپردازیم که بی صبرانه منتظر اکران و 

انتشار آن ها هستیم.

2 Gladiator 1. فیلم
گلادیاتور ۲، دنباله نسخه اول فیلم گلادیاتور )محصول سال ۲۰۰۰( است که دیوید اسکارپا آن را 
نوشته و بازیگرانی همچون دنزل واشینگتن، پل مسکال، کانی نیلسن، جوزف کوئین و پدرو پاسکال 
در آن به ایفای نقش خواهند پرداخت. این فیلم همچنین توســط ریدلی اســکات کارگردانی شده 
است. شخصی که سابقه ساخت فیلم های بزرگی مثل »خاندان گوچی«، »مریخی« و »گلادیاتور« 
را در کارنامه خودش دارد.ماجرای این فیلم بعد از نجات لوسیوس )خواهرزاده کومودوس( به دست 
ماکســیموس در نسخه اول این فیلم را روایت می کند که حالا او بزرگ شده و به دنبال ماجراجویی 
است. پل مسکال نقش لوسیوس را ایفا می کند. فیلم Gladiator ۲ در تاریخ ۲۲ نوامبر ۲۰۲۴ )۲ آذر 

ماه ۱۴۰۳( اکران می شود.

Poor Things 2. فیلم
بیچارگان )Poor Things( یک فیلم فانتزی کمدی سیاه به کارگردانی یورگوس لانتیموس است 
که بر اساس رمانی با همین نام توسط آلاسدایر گری و در سال ۱99۲ چاپ شده است. اما استون، 

مارک رافلو، ویلم دفو، رامی یوسف و جراد کارمایکل در این فیلم به ایفای نقش خواهند پرداخت.
داستان فیلم از جایی شروع می شود که یک زن جوان از دوره ویکتوریا تصمیم به خودکشی می گیرد، 
ولی یک دانشمند جلوی او را می گیرد. بعد از این اتفاق، این زن که اما استون نقش او را بازی می کند، 

ماجراجویی را به همراه یک وکیل فاسد آغاز می کند تا خودش را بیشتر بشناسد.

Argylle 3. فیلم
یک رمان نویس جاسوســی گوشه گیر به نام الی کانوی )با بازی برایس دالاس هاوارد( درگیر یک 
جاسوســی در دنیای واقعی می شــود. سپس آیدن، یک جاسوس مخفی برای نجات او دست به کار 
می شود، فارغ از اینکه الی و آلفی، گربه دوست داشتنی او در دنیایی فرو رفته اند که هیچ کس خود 
واقعی خودش نیست.ستارگانی همچون جان سینا، هنری کویل، سم راکول، برایس دالا هاوارد، ساموئل 
ال. جکسون و دوآ لیپا در فیلم آرگایل به کارگردانی متیو وان، ایفای نقش کرده اند. این فیلم دومین 

روز فوریه ۲۰۲۴ )۱۳ بهمن ۱۴۰۲( اکران می شود.

Madame Web 4. فیلم
یکی دیگر از بهترین فیلم های ســال ۲۰۲۴ که ۱۴ فوریه )۲5 بهمن ۱۴۰۲( اکران می شــود، 
مادام وب، یک فیلم ابرقهرمانی آمریکایی است که بر اساس شخصیتی با همین نام از مجموعه مارول 
کامیکس ســاخته شده اســت. مادام وب یک موجود جهش یافته نابینا است که به مردم عنکبوتی 
برای پیدا کردن یک قربانی آدم ربایی کمک می کند. در فیلم »شکار گریم« سارا و آنا کراوینوف به 
او حمله می کنند و او را می کشند؛  اما او که دارای قدرت پیش بینی است، قدرت خودش را به جولیا 

کارپنتر می دهد تا او مادام وب بعدی باشد.
در این فیلم که توسط اس جی کلارکسون کارگردانی شده، بازیگرانی همچون سیدنی سوئینی، 

داکوتا جانسون، ایزابلا مونر، آدام اسکات، اما رابرتس و سلستی اوکانور به ایفای نقش پرداخته اند.

The Bikeriders 5. فیلم
موتورسواران، نام یک فیلم آمریکایی با ژانر درام است که توسط جف نیکولز نوشته و کارگردانی 
شده و بازیگرانی همچون تام هاردی، جودی کومر، آستین باتلر، توبی والاس و اموری کوئن و نورمن 
ریدس در آن به ایفای نقش پرداخته اند. این فیلم با الهام از کتاب مصوری به همین نام ساخته شده 
که در سال ۱9۶۸ و توسط دنی لیون نگارش شده بود.داستان این فیلم در دهه ۱9۶۰ روایت می شود 
و زندگی اعضای یک گروه باشگاه موتورسواران در شیکاگو را به تصویر می کشد. گروهی که به یک باند 

شوم تبدیل می شود و خطرات مختلفی زندگی تک تک اعضای آن را تهدید می کند.

Dune: Part Two 6. فیلم
»تلماسه: بخش ۲« فیلمی به کارگردانی دنی ویلنوو و درخشش تیموتی شالامی است که با ژانر 
علمی-تخیلی/ حماســی، دنباله اولین قسمت فیلم تلماسه محصول سال ۲۰۲۱ است. ویلنوو برای 
ساخت این فیلم از بخش دوم رمانی با همین نام که توسط فرانک هربرت در سال ۱9۶5 نوشته شده، 
الهام گرفته است. علاوه بر شالامی، در این فیلم پرستاره بازیگران دیگری همچون ربکا فرگوسن، جاش 
برولین، استلان اسکاشگورد، دیو باتیتسا، خاویر باردم، فلورنس پیو، آستین باتلر و کریستوفر واکن هم 
به ایفای نقش پرداخته اند.داستان بخش دوم فیلم Dune روایت گر سفر دوک پل اتریدیز است که با 
توان روشن بینی خودش می خواهد بشر را به سمت آینده ای درخشان تر هدایت کند. او اکنون با چانی 
و فرمن اتحادی را تشکیل داده و به دنبال انتقام از اشخاصی است که باعث نابودی اعضای خانواده او 

شده اند. او در یک دوراهی سخت قرار دارد: انتخاب بین عشق و سرنوشت مردم دنیا.

Arthur the King 7. فیلم
آرتور شاه نام یک فیلم آمریکایی با سبک ماجراجویی است که توسط سایمون سلان جونز ساخته 
شده و در سال ۲۰۲۴ پخش می شود. ستارگانی همچون مارک والبرگ و سیمو لیو در این فیلم به 
ایفای نقش خواهند پرداخت. فیلمی که برگرفته از یک کتاب به نام »آرتور: سگی که برای یافتن خانه 
از جنگل عبور کرد« نوشته میکائیل لیندرود و چاپ سال ۲۰۱7 است.در این فیلم، کاپیتان یک تیم 
مسابقه ای ماجراجویانه با سگ ولگرد زخمی به نام آرتور دوست می شود و حالا این سگ دوست داشتنی 

باید تیم آن ها را در یک مسابقه طاقت فرسا 7۰۰ کیلومتری در جمهوری دومینیکن همراهی کند.

4 Kung Fu Panda 8. انیمیشن
چهارمین نسخه از انیمیشن محبوب و جذاب پاندای کونگ فوکار که قرار است امسال اکران شود، 
بی شک یکی از بهترین فیلم های سال ۲۰۲۴ نیز خواهد بود. انیمیشنی که توسط شرکت دریم ورکس 

انیمیشن تولید شده و دنباله نسخه سوم آن در سال ۲۰۱۶ است.

The Fall Guy 9. فیلم
فیلم The Fall Guy یا مرد زود باور، یک فیلم اکشن و کمدی است که بر اساس یک سریال تلویزیونی 
محبوب در دهه ۸۰ ســاخته شده است. این فیلم داستان یک بدلکار حرفه ای به نام کلت سیورز را 
روایت می کند که بعد از یک تصادف شدید، باید به کارش برگردد و در یک فیلم سینمایی بازی کند. 

اما او درگیر یک پرونده جنایی می شود که باعث می شود زندگی اش به خطر بیفتد.
بازیگران این فیلم شــامل رایان گاســلینگ، امیلی بلانت، آرون تیلور جانسون و وینستون دوک 
هستند. کارگردانی این فیلم را هم دیوید لیچ )که خودش یک بدلکار واقعی هم هست( انجام داده 

است. این فیلم قرار است در ماه مه سال ۲۰۲۴ در سینماها اکران شود.

IF 10. فیلم
فیلم IF یک فیلم با ژانر کمدی/ خانوادگی اســت و داســتان مردی را روایت می کند که توانایی 
صحبت کردن با دوستانی خیالی را دارد. این فیلم توسط جان کرازیسنکی کارگردانی و نویسندگی 
شده و ستارگان مطرحی مانند رایان رینولدز، امیلی بلانت و فیبی والر بریج در آن حضور دارند. این 

فیلم قرار است در ماه مه سال ۲۰۲۴ در سینماها اکران شود.
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